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»ماجد بن محمد الانصاری« -سخنگوی وزارت خارجه قطر- اعلام کرد: به مراحل نهایی توافق درباره غزه رسیده ایم. امیدواریم اخبار 
خوبی درباره توافق غزه به دست آوریم. ما بر موانع عمده اختلافات بین طرفین در مورد توافق غلبه کرده ایم.

طبق گزارش الجزیره، سخنگوی وزارت خارجه قطر افزود: مذاکرات جاری در دوحه درباره غزه مثمر ثمر، مثبت و متمرکز بر جزئیات 
نهایی است. این مقام قطر افزود: توافق آتش بس در غزه خیلی سریع پس از دستیابی به آن اجرا خواهد شد. ما از تلاش های 
دولت های جو بایدن و دونالد ترامپ که سخت برای رسیدن به توافق تلاش کردند، قدردانی می کنیم. موضع قاطع خود را در خصوص 

پایان دادن به اشغال غزه و تمام اراضی فلسطینی و فلسطینی بودن این تصمیم تاکید می کنیم.

قطر: به مراحل پایانی توافق غزه رسیده ایم
یاد و خاطره شهدا، به 

ویژه »سرگرد قائم وکیلی 
ملاشاهی« که در درگیری 

با قاچاقچیان مسلح 
مواد مخدر به مقام رفیع 

شهادت نائل  گشت، 
گرامی باد

توسعۀ اقتصاد دریامحور؛

گام بزرگ دولت وفاق برای گنج پنهان کشور چیست؟
دولت  ومردم

مروری بر تحرکات مجموعه اقتصادی دولت و شخص رئیس 
قوه مجریه نشان می دهد که دولت چهاردهم باتمام قوا برای 
توسعه مَکُران، و اجرای سیاست های کلی دریا محور وارد 
میدان شده است و تلاش می کند گام های مهمی بردارد، 
از این رو سفر کاروانِ وفاق به منطقه چابهار یک پیام مهم 

داشت.
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ۱۶ آبان ماه 
سال گذشته در اجرای بند یک اصل یکصد و دهم قانون 
اساسی و پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
سیاست های کلی توسعه دریا محور را برای اقدام به روسای 
قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ 

کردند.
براساس این ابلاغیه قوه مجریه موظف است با کمک مجلس 
شورای اسلامی و قوه قضائیه و با بسیج دستگاه های مسئول، 
برنامه جامع تحقق این سیاست ها را، شامل تقدیم لوایح، 
تصویب مقررات و اقدامات اجرائی لازم در مهلت شش ماهه 

ارائه کند.
با روی کارآمدن دولتِ چهاردهم، سیاستهای کلی توسعه 
قرار  دولت  این  دستورکار  در  جدی  صورت  به  محور  دریا 
گرفت. مسعود پزشکیان ۸ مهرماه در حکمی با عنایت به 
مراتب شایستگی، تجارت ارزشمند و سوابق اجرایی، »علی 
عبدالعلی زاده« را به سمت نماینده رئیس جمهور در هماهنگی 
اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور منصوب کرد و 
خطاب به او نوشت: »در اجرای ابلاغیه مورخ ۱۶ آبان ۱۴۰۲ 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( درخصوص سیاست های 
کلی توسعه دریامحور و برنامه جامع تحقق آن سیاست ها 
مصوب ۱۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ هیئت محترم وزیران، با عنایت 
اجرایی  سوابق  و  ارزشمند  تجارب  شایستگی،  مراتب  به 
جناب عالی، به موجب این حکم به سمت »نماینده رئیس 
توسعه  کلی  سیاست های  اجرای  هماهنگی  در  جمهور 

دریامحور« منصوب می شوید.
امید است با اتکال به خداوند متعال و در چارچوب قانون 
اساسی، اهداف سند چشم انداز، سیاست های کلی مصوب 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و برنامه هفتم پیشرفت 
با رعایت منشور اخلاقی کارگزاران دولت چهاردهم مجدّانه 

بکوشید.

تدوین پیش  نویس برنامه توسعه دریامحور در دولت
از سوی دیگر معاون اول رئیس جمهور نیز ۹ مهرماه و درست 
یک روز پس از صدور حکم پزشکیان به عبدالعلی زاده، با 
ارسال پیامی خطاب به  کشورهای عضو سازمان بین المللی 
برنامه  اولیه  نویس  »پیش  کرد:  اعلام   ،)IMO( دریانوردی 
توسعه دریا محور در دولت تدوین شده و دولت چهاردهم 
مصمم است طرح و برنامه های تکمیلی و جامع تری در 

حوزه توسعه دریا محور تدوین و عملیاتی کند.
با اغتنام از فرصت روز جهانی دریانوردی، بر ضرورت تقویت 
زنجیره تامین )لجستیک( و مسیرهای کریدوری، توسعه بازار 
و ورود به بازارهای نو ظهور و جدید، استفاده از فن آوری های 
جدید و هوشمند سازی، تقویت اشتغال، ایجاد واحدهای 
تولیدی در مقیاس بزرگ و کوچک در بنادر و حاشیه سواحل، 
نوسازی و جوان سازی ناوگان تجاری و تجهیزات بندری، 
خطوط ریلی و جاده ای، مهارت افزایی و تربیت نیروهای 
انسانی مسئولیت پذیر و کارآمد برای توسعه دریا محور، 
حفظ و پاسداشت محیط زیست دریایی با رعایت مقررات 
و کنوانسیون های بین المللی و سرمایه گذاری در همه این 

زمینه ها و تفکر راهبردی، تاکید نموده و لازم است گروه های 
نخبگانی و هسته های اندیشه ورزی برای تحقق برنامه های 

دولت در توسعه دریا محور یاری گر دولت باشند«.
دولتِ وفاق تا به امروز نشست هایی برای بررسی و تحلیل 
طرح های توسعه دریامحور با تأکید بر منطقه ساحلی مکران 
به ریاست رئیس جمهور در پاستور برگزار کرد. در این جلسات 
که در ساختمان سفید پاستور تشکیل می شد، »مسعود 
پزشکیان« هم با تاکید مکرر بر توسعه مکران، دستورات 

مهمی را در این راستا صادر کرده است.
او یکشنبه ۲۰ آبان ۱۴۰۳ در جلسه بررسی و تحلیل طرح های 
توسعه دریامحور »تقویت اقتصادهای بومی منطقه«، »تأمین 
انرژی های  بر  تکیه  با  انرژی  حوزه  در  لازم  زیرساخت های 
مواصلاتی  کریدورهای  تکمیل  در  »تسریع  تجدیدپذیر«، 
منطقه با همکاری شرکای بین المللی« و »جذب و متمرکز 
نمودن سرمایه گذاری داخلی و خارجی در مکران« را به عنوان 
چهار راهکار و پیشنهاد مهم و فوری برای شتاب بخشی به 
آماده سازی زمینه های لازم برای توسعه مکران مطرح کرد و 
گفت : ضروری است که طراحان و برنامه ریزان توسعه مکران 
حتما از ظرفیت مشاوران زبده بین المللی در طراحی نقشه 

توسعه مکران استفاده نمایند.
دادند؛  جلسه  تشکیل  اعضا  دوباره  و  گذشت  روز  هفت 
رئیس جمهور ۲۷ آبان در سومین جلسه بررسی و تحلیل 
طرح های توسعه دریامحور به مهم  ترین دغدغه دولتش که 
توجه به سند چشم انداز است اشاره کرد و با تاکید بر اینکه 
باید دغدغه های رهبر معظم انقلاب را در سند چشم انداز، 
سیاست های کلی و برنامه های توسعه مدنظر داشته باشیم، 
گفت که ضروری است برنامه های توسعه ای ما با نگاهی 
و  اقتصاد  در  بتوانیم  تا  شود  طراحی  واقعی  اما  وسیع، 

تکنولوژی به مقام برتر در منطقه تبدیل بشویم.
آذر و دی ماه نیز رئیس جمهور در جلسات اقتصاد دریامحور 
حضور یافت. وی ۲۵ آذرماه به نکته مهمی اشاره کرد و آن این 
بود که باید با بهره گیری از مشاوران مجرب در سطح جهانی 
که تجربه موفقی در توسعه و رونق بخشی به بنادر بزرگ دنیا 
داشته اند، به یک برنامه و نقشه عملیاتی برسیم و سپس 

براساس آن برنامه ریزی اقدامات را آغاز کنیم.
از آنجا که برای رئیس دستگاه اجرا، توسعه دریا محور امری 
مهم و ضروری است در اکثر جلسات و سخنرانی های خود 
به این موضوع اشاره می کند و در همین راستا ۹ دی ماه 
به ضرورت حضور بخش خصوصی در صنایع مربوط به دریا 
پرداخت و تاکید کرد که برای حضور بخش خصوصی لازم 
تجاری  پیوست های  و  اقتصادی  چارچوب های  که  است 

برنامه های توسعه اقتصاد دریا محور تهیه و تدوین شود.
۱۷ دی ماه بود که ۵ دستور دکتر پزشکیان در راستای تحقق 
اهداف توسعه ای صنعت شیلات و آبزیان رسانه ای شد و باز 
کار به اینجا ختم نشد و در سومین سفر کاروانِ وفاق به 
چابهار و زابل دوباره شخص دوم کشور بر پیشرفت مکران 

تاکید کرد.
مُروری بر تحرکات دولتی ها و شخص رئیس قوه مجریه نشان 

می دهد که دولت چهاردهم باتمام قوا برای توسعه مکران و 
اجرای سیاست های کلی دریا محور وارد میدان شده است و 
تلاش می کند گام های مهمی بردارد از این رو سفر رئیس 
دولت و هیات همراه به چابهار حامل یک پیام مهم بود و آن 
اینکه، مقام معظم رهبری و رئیس جمهور بر اقتصاد دریامحور 
تأکید فراوان دارند و موضوع اقتصاد دریایی در برنامه هفتم 
بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است. اقتصاد دریامحور 
می تواند پیشران توسعه در ایران باشد. از آنجا که تقریباً ۳۰ 
درصد جمعیت دنیا در مناطق ساحلی ساکن هستند بنابراین 

می توان گفت اقتصاد امروز بر اقتصاد دریا تمرکز دارد.
با توجه به موقعیت منحصر به فرد ایران و داشتن بیش از 
پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر مرز آبی، از اقیانوس تا بزرگترین 
کشورهای  نیاز  کشور،  شمال  تا  جنوب  از  جهان،  دریاچه 
محصور در خشکی به ایران برای اتصال به دریا و آب های آزاد 
جهان مسلم می نماید. با وجود این ظرفیت بالای جغرافیایی، 
دریا سهم اندکی از تولید ناخالصی ملی ما در حوزه کسب وکار 
دریایی دارد و این درحالی است که مدرن ترین فعالیت های 
اقتصادی دنیا و زیباترین کشورهای جهان در کنار سواحل 

ایجاد شده اند.
سال گذشته سهم حمل ونقل دریایی از تجارت خارجی و 
داخلی کشور به ۹۰ درصد رسید که نشان دهنده رشد قابل 
توجه این بخش در سال های اخیر است. همچنین حجم 
کالاهای جابه جاشده در بنادر کشور ۱۵ درصد افزایش یافته و 
به بیش از ۲۰۰ میلیون تن رسیده است. با این وجود، برای 
تقویت زیرساخت های بندری اقدامات مهمی از جمله تکمیل 
فاز دوم بندر چابهار، توسعه بنادر جنوبی و حاشیه خزر و 
ارتقای استانداردهای ایمنی و زیست محیطی باید در دستور 
کار قرار گیرد. این اقدامات نه تنها ظرفیت تخلیه و بارگیری 
کالا را افزایش می دهد بلکه باعث کاهش هزینه لجستیکی و 

بهبود بهره وری می شود.
به علاوه، با ایجاد کریدورهای ترکیبی جاده ای، ریلی و دریایی 
زنجیره تأمین کالاها بهینه سازی شده و هزینه های لجستیکی 
کاهش خواهد یافت. این امر افزایش رقابت پذیری کالاهای 
ایرانی در بازارهای جهانی را در پی خواهد داشت. از همین رو، 
دیپلماسی حمل ونقل و تأکید بر دیپلماسی دریامحور موجب 
توسعه روابط تجاری گسترده با کشورهای همسایه و جذب 
سرمایه گذاری خارجی و عضویت در سازمان های بین المللی 

دریایی را نیز به ارمغان می آورد.
به این ترتیب، طرح های توسعه دریامحور از جمله موضوعاتی 
است که رئیس دولت چهاردهم تمرکز خود را بر آن معطوف 
کرده و ملزومات رسیدن به نقطه مطلوب را با هدف ایجاد 
منطقه ای برازنده مردم و کشور مسئله شناسی می کند، براین 
نظارت های  در  و هم  چابهار  به  پایتخت، سفر  در  اساس 
میدانی این موضوع به صورت ویژه دنبال و پیگیری شد و 
همچنان روی میز قوه مجریه قرار دارد تا توسعه مَکران که 
در دولت های گذشته مغفول مانده بود در این دوره به سر 
منزل مقصود برسد؛ گنج پنهان کشور برای دولت چهاردهم از 

اهمیت بالایی برخوردار است.

 

سرمقاله

از وعده تا عمل؛

چرا سازمان  های مردم    نهاد 

نادیده گرفته می  شوند؟

در دنیای امروز، سازمان های مردم نهاد )سمن ها( به عنوان یکی از 
اصلی ترین ارکان توسعه اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی شناخته 
می شوند. این سازمان ها که در دل جامعه شکل می گیرند و از 
رفع  در  مهمی  نقش  می توانند  می گیرند،  نیرو  مردم  مشارکت 
چالش های اجتماعی و پر کردن شکاف های ناشی از ناکارآمدی 
نهادهای دولتی داشته باشند. اما در ایران، با وجود رشد تعداد 
سمن ها در دو دهه اخیر، همچنان جایگاه این نهادها نه تنها تثبیت 

نشده، بلکه در بسیاری از موارد با موانع جدی مواجه است.
سازمان های مردم نهاد در ایران، اغلب با مشکل توانمندی سازی 
روبه رو هستند؛ مشکلی که از نبود زیرساخت های حمایتی گرفته 
تا ضعف قوانین، دامنگیر این نهادها شده است. توانمندسازی به 
معنای فراهم کردن منابع، آموزش و حمایت های ساختاری است 
که به سمن ها امکان می دهد نقش مؤثرتری در جامعه ایفا کنند. اما 
وقتی حمایت مالی محدود، سیاست زدگی، و کمبود فضای تعامل و 
گفتگو میان دولت و این نهادها وجود داشته باشد، چطور می توان 
از سمن ها انتظار داشت که تأثیرگذاری عمیقی در حل مسائل 

اجتماعی داشته باشند؟
یکی از اصلی ترین دلایل اهمیت توانمندسازی، نقش سمن ها در 
ایجاد حس مشارکت اجتماعی است. وقتی مردم می بینند که از 
طریق این نهادها می توانند در حل مشکلات محله، شهر یا حتی 
تقویت  جمعی  مسئولیت  احساس  کنند،  مشارکت  کشورشان 
می شود. این مشارکت نه تنها اعتماد عمومی را بالا می برد، بلکه به 
توسعه پایدار جامعه نیز کمک می کند. از سوی دیگر، توانمند بودن 
سمن ها می تواند بار سنگینی را از دوش دولت بردارد. در شرایطی که 
دولت ها با محدودیت های بودجه ای و مدیریتی مواجه اند، سمن ها 
با مدیریت چابک و مردمی خود می توانند به عنوان بازوی کمکی در 
حل بحران ها وارد عمل شوند. برای مثال، در زمان وقوع بلایای طبیعی 
یا در برنامه های آموزشی و فرهنگی، تجربه نشان داده که سمن ها 

می توانند بسیار سریع تر و مؤثرتر از دستگاه های دولتی عمل کنند.
یکی از مهم ترین موانع پیش روی سمن ها در ایران، ضعف قانونی 
است. قوانین حاکم بر ثبت و فعالیت این نهادها نه تنها پیچیده و 
زمان بر هستند، بلکه در برخی موارد محدودکننده اند. به عنوان مثال، 
نظارت های سختگیرانه و عدم شفافیت در صدور مجوزها، بسیاری از 
افراد را از تأسیس سمن بازمی دارد. از سوی دیگر، نبود آموزش های 
تخصصی و حمایتی برای مدیران و اعضای سمن ها نیز یک ضعف 
بزرگ محسوب می شود. بسیاری از این نهادها با شور و انگیزه شروع 
به کار می کنند، اما به دلیل نداشتن مهارت های مدیریتی، مالی و 
حقوقی، در میانه راه با شکست مواجه می شوند. علاوه بر این، نگاه 
دولتی به سمن ها در ایران غالباً با سوء ظن همراه است. در حالی که 
در کشورهای توسعه یافته، سمن ها به عنوان شرکای اجتماعی دولت 
عمل می کنند، در ایران، اغلب این نهادها به چشم رقیب یا حتی 

تهدید دیده می شوند.
چه باید کرد؟ برای توانمندسازی واقعی سمن ها، نیاز به تغییر نگاه و 
رویکردهاست. در گام نخست، دولت باید قوانین و رویه های ثبت و 
فعالیت این نهادها را ساده و شفاف کند. ایجاد یک ساختار حمایتی 
جامع که شامل تسهیلات مالی، معافیت های مالیاتی و برنامه های 
آموزشی باشد، می تواند گامی بلند در این مسیر باشد. از سوی دیگر، 
رسانه ها و نخبگان نیز باید در تغییر نگاه جامعه به سمن ها نقش ایفا 
کنند. این سازمان ها نیاز دارند که به عنوان نمادهای امید و مشارکت 

مردمی معرفی شوند، نه صرفاً نهادهایی وابسته یا محدود.
در نهایت، توانمندسازی سازمان های مردم نهاد در ایران تنها یک 
ضرورت اجتماعی نیست، بلکه یک سرمایه گذاری بلندمدت برای 
توسعه ای پایدار است. جامعه ای که به نهادهای مردم محور بها دهد، 

جامعه ای است که راه خود را به سوی پیشرفت هموارتر می کند.

سیدمهدی حسینی
یاسمن یزدانی
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طبق  کرد:  تصریح  البرز  استان  دادگستری  کل  رئیس 
قانون در مواردی که یکی از دستگاه های خدماتی دارای 
طرح ملی و مصوب بوده و برای اجرای آن به اراضی 
سازمان های دولتی نیاز داشته باشد، اراضی مذکور باید 
به آن دستگاه واگذار شود؛ درباره اراضی مورد نیاز برای 

محل دپوی قطار شهری نیز این قانون لازم الاجراست.
حسین فاضلی هریکندی، با اشاره به طولانی شدن روند 
اراضی دانشگاه خوارزمی که به منظور محل  واگذاری 
دپوی قطار شهری کرج در نظر گرفته شده، گفت: زمینی 
که برای این منظور در نظر گرفته شده طی سفر استانی 
رئیس جمهور شهید مصوب شده و مصوبه نیز در حال 

طی مراحل قانونی ست.
بین  که  مواردی  در  کرد:  اضافه  هریکندی  فاضلی 
دستگاه ها توافقی حاصل نشود هیئت وزیران به موضوع 

ورود کرده و برای این اختلاف تعیین تکلیف می کند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه در مورد اراضی مورد نظر 
هیئت وزیران قبلا مصوبه داشته است، از تلاش های 
استانداری و همکاری قضایی برای واگذاری این زمین ها 
خبر داد و اذعان کرد: کرج یکی از کلانشهرهای بزرگ 
کشور است که ضرورت راه اندازی مترو در آن کاملا روشن 
و واضح بوده و اجرای این طرح بزرگ و مهم همکاری 

همه دستگاه های مرتبط را می طلبد.

همکاری ویژه دستگاه قضا با مدیریت شهری
این مسئول با اشاره به اقدامات خوب شهرداری کرج 
برای اجرای طرح های بزرگ و ارزشمندی همچون قطار 
شهری و بزرگراه شمالی، همکاری دستگاه قضا با این 
مجموعه را مورد توجه قرار داد و اذعان کرد: با توجه 
به اینکه یکی از اعضای هیئت تطبیق مصوبات شورای 
ما  می دهد،  تشکیل  قضایی  دستگاه  نماینده  را  شهر 
تلاش کردیم کمال همکاری را در این بخش با مجموعه 
شهرداری داشته باشیم چرا که عایدات این تلاش ها به 

شهر و مردم تعلق دارد.
بزرگراه  موضوع  دو  در  همکاری  این  کرد:  اذعان  وی، 

شمالی و قطار شهری ویژه و خاص بوده است.
به گفته فاضلی، ثمره این همکاری ها و تلاش ها به ویژه 
هنگام بهره برداری از طرح ها و زمانی که مردم از این 

امکانات استفاده کنند به نمایش گذاشته خواهد شد.
رئیس کل دادگستری استان البرز همچنین به صدور 
بزرگراه  احداث  تملکی  مشکلات  رفع  برای  دستوراتی 
شمالی در روز گذشته اشاره کرد و یادآور شد: پیش از 
این نیز  همکاری های گسترده ای در زمینه تملک اراضی 

واقع در طرح انجام گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت طرح که نه تنها 
جنبه استانی و ملی بلکه بین المللی  دارد، تلاش می کنیم 
تا حد توان به افزایش سرعت کار و تکمیل آن کمک 
کنیم چرا که استان البرز محل اتصال بیش از 10 استان 
به یکدیگر است و راه اندازی بزرگراه شمالی تا حد بسیار 

زیادی موجب روانی ترافیک در این منطقه خواهد شد.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری کرج گفت: 
شهرداری کرج موفق شد در ماه آذر ۱۴۰۳ تمامی بودجه 

مصوب از محل منابع خود را وصول کند.
علی خدابنده لو،؛ از تحقق ۱۰۰ درصدی بودجه مصوب این 
شهرداری در ماه آذر ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: این دستاورد 
و  رسمی  تعطیلات  که  است  در شرایطی حاصل شده 
غیرمترقبه، چالش های پیش روی این نهاد را دوچندان 

کرده بود.
شورای  اعضای  حمایت  حاصل  را  موفقیت  این  وی 

اسلامی شهر، برنامه ریزی مجموعه مدیریت شهری، تلاش 
همکاران و مشارکت شهروندان در پرداخت عوارض های 

مربوطه دانست.
این مسئول همچنین تأکید کرد: تحقق منابع درآمدی، 
خدماتی  و  عمرانی  پروژه های  اجرای  در  مهمی  نقش 
به  خدمات رسانی  کیفیت  بهبود  در  و  دارد  شهرداری 
شهروندان کمک شایانی خواهد کرد که بر این اساس 
تلاش در تحقق این امر مورد توجه همیشگی این اداره 

کل است.

»رئیس کل دادگستری استان« تأکید کرد؛ لزوم واگذاری اراضی تعیین  شده به شهرداری برای دپوی قطار شهری 

»مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری کرج« خبر داد؛ تحقق وصول صددرصدی بودجه شهرداری در آذرماه ۱۴۰۳

»سلیمان رزاقی« -مدیرکل تعزیرات حکومتی البرز- از محکومیت هشت میلیارد و ۶۹۹ میلیون ریالی قاچاقچی سیگار در این استان 
خبر داد گفت: پرونده قاچاق ۱۷۰ هزار نخ سیگار خارجی به ارزش چهار میلیارد و ۳۴۹ میلیون ریال در شعبه دهم بدوی تعزیرات 
حکومتی رسیدگی شد. شعبه باتوجه به مدارک موجود در پرونده، اتهام انتسابی را محرز و علاوه بر ضبط کالای دخانی کشف شده، 
متخلف را به پرداخت چهار میلیارد و ۳۴۹ میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد. شعبه همچنین برای خودرو حامل قاچاق کالا 
چهار میلیارد و ۳۴۹ میلیون ریال به جریمه اضافه و در مجموع متخلف را به پرداخت هشت میلیارد و ۶۹۸ میلیون ریال جزای 

نقدی محکوم شد.

قاچاقچی سیگار در البرز هشت میلیارد جریمه شد!

شهردار کرج، آغاز به کار مجدد کارخانه کمپوست را به عنوان 
از  نام برد که  اقدامات زیست محیطی شهرداری  از  یکی 

امکان تبدیل 250 تن زباله به کود برخوردار است.
کارخانه  گفت:  کیانی  مهرداد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
به  مشکلات  برخی  وجود  دلیل  به  شهرداری  کمپوست 
مدت دو سال از چرخه فعالیت خارج شده بود که به همت 
مدیریت سازمان پسماند و همکاری شورای شهر، ضمن رفع 

مشکلات، مجدد آغاز به کار کرد.
کیانی افزود: با این اقدام در حال حاضر امکان تبدیل 250 
تن زباله از پسماندهای تولیدی روزانه شهر به کود فراهم 

شده است.
وی، میزان زباله تولیدی کرج را حدود 800 تن در روز عنوان 
کرد و ادامه داد: البته با توجه به انتقال زباله های شهرهای 
اقماری استان به مرکز حلقه دره، روزانه نزدیک به 1800 تن 
زباله به این ایستگاه وارد می شود که مدیریت آن در این مرحله 

توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج انجام می گیرد.
دستگاه  کمپوست،  کارخانه  بر  علاوه  کیانی،  گفته  به 
پیرولیز هم در مجموعه حلقه دره وجود دارد که در تلاشیم 
با راه اندازی مجدد این دستگاه، بازیافت کیسه های زباله 
و تبدیل آن به سوخت و سایر محصولات بازیافتی را به 

انجام برسانیم.
حاضر  حال  ضرورت های  مهم  ترین  از  یکی  مسئول،  این 
زیست  محیط  و  پسماند  موضوع  به  رسیدگی  را  شهرها 
ارزیابی و اذعان کرد: تفکیک زباله و بازیافت آن از جمله 
مهم  ترین اموری هستند که می توانند به تحول بزرگی در 
حوزه زیست محیطی تبدیل شده و بسیاری از چالش های 

حال و آینده شهر و کشور را برطرف کنند.
وی اضافه کرد: متاسفانه علیرغم اهمیت بسیار زیاد این 
بخش، نتوانسته ایم چنان که باید و شاید به آن  ها بپردازیم 
و این مشکل معطوف و محدود به شهر کرج و استان 

البرز نیست بلکه در کل کشور جریان دارد و نیاز به یک 
حرکت جهادی و اساسی و البته همه جانبه در این زمینه 

وجود دارد.

 

دیدگاه

برای شهری که زیر بار آلودگی و فقدان 
زیرساخت  ها کمر خم کرده است؛

کرج نفس می  خواهد

کرج، این کلان شهر پرجمعیت که قلب تپنده استان البرز محسوب 
می شود، سال هاست که با بحران آلودگی هوا دست وپنجه نرم 
می کند. حالا دیگر آلودگی هوا به یکی از دغدغه های اصلی 
ساکنان این شهر بدل شده است؛ به ویژه در فصل زمستان که 
شاخص های آلایندگی به اوج می رسند و آسمان شهر بیشتر 

خاکستری است تا آبی.
آلودگی  از  درصد   ۸۰ از  بیش  که  می دهد  نشان  تحقیقات 
هوای کرج، ناشی از منابع متحرک مانند خودروهای فرسوده، 
موتورسیکلت های دودزا و اتوبوس های قدیمی است. این وسایل 
نقلیه که عمدتاً به فناوری های قدیمی مجهز هستند، حجم 
زیادی از آلاینده ها را وارد هوا می کنند و در نبود باد یا باران، 
این آلودگی بر فراز شهر معلق می ماند و نفس کشیدن را دشوار 
می کند. اما چرا این معضل تا این اندازه بحرانی شده است؟ پاسخ 
ساده است: زیرساخت های حمل ونقل عمومی در کرج به اندازه ای 
از خودروهای  استفاده  به  ناچار  است که شهروندان  ضعیف 
شخصی یا موتورسیکلت های فرسوده هستند. به طور مثال، پروژه 
متروی کرج که قرار بود معجزه ای برای حمل ونقل این شهر 
باشد، سال هاست که به سرانجام نرسیده است. از طرف دیگر، 
نبود نظارت بر معاینه فنی خودروها و تردد گسترده خودروهای 

فرسوده در سطح شهر، این معضل را پیچیده تر کرده است.
پرسشی که در اینجا مطرح می شود، این است: چه باید کرد؟ 
شاید اولین گام، توسعه سریع حمل ونقل عمومی باشد. ایجاد 
خطوط مترو و اتوبوس های سریع السیر می تواند شهروندان را 
تشویق کند که به جای خودروهای شخصی، از وسایل نقلیه 
عمومی استفاده کنند. همچنین، باید قوانینی سخت گیرانه برای 
تردد خودروهای فرسوده وضع شود و جایگزینی این خودروها با 

مدل های کم آلاینده در اولویت قرار گیرد.
سند توسعه؛ گمشده ای برای حل مشکلات استان

اما آلودگی هوا فقط یکی از چالش های استان البرز است. نبود 
یک سند توسعه جامع که بتواند راه حلی پایدار برای مشکلات 
این استان ارائه کند، یکی دیگر از مسائلی است که به شدت 
احساس می شود. سند توسعه، چیزی بیش از یک برنامه ریزی 
معمولی است؛ این سند، نقشه راهی است که می تواند همه 

بخش های استان را در مسیر پیشرفت هماهنگ کند.
شاید این سؤال پیش بیاید که چرا چنین سندی اهمیت دارد؟ 
واقعیت این است که استان البرز با رشد جمعیت بی سابقه ای 
شهری،  نیازهای  که  شده  باعث  امر  همین  و  است  مواجه 
زیست محیطی و اقتصادی آن به شدت افزایش پیدا کند. بدون 
یک برنامه جامع، بسیاری از پروژه ها یا اجرا نمی شوند یا در 
نیمه راه متوقف می شوند. مثلاً پروژه هایی مانند مترو یا بازسازی 
شبکه فاضلاب شهری، سال هاست که در حد وعده باقی مانده اند 

و هر بار به بهانه ای به تعویق می افتند.
و  منابع  همه  که  دارد  را  قابلیت  این  توسعه،  سند  تدوین 
ظرفیت های استان را شناسایی و برای استفاده بهینه از آن ها 
برنامه ریزی کند. مثلاً در حوزه محیط زیست، این سند می تواند 
طرح هایی برای کاهش آلودگی هوا و مدیریت پسماند ارائه 
دهد. در حوزه اقتصادی نیز، توسعه صنایع سبز و حمایت از 
استارت آپ ها می تواند در اولویت قرار گیرد؛ اما تدوین چنین 
سندی بدون مشارکت مردم و کارشناسان امکان پذیر نیست. این 
مردم هستند که بیشترین تأثیر را از تصمیمات می پذیرند و به 
همین دلیل باید در تدوین این برنامه سهیم باشند. استفاده از 
نظرات متخصصان دانشگاهی، فعالان اجتماعی و کارشناسان 
محیط زیست می تواند به تدوین سندی واقع بینانه و مؤثر کمک 

کند.
راهی برای نفس کشیدن دوباره

کرج، با تمام مشکلاتش، همچنان پتانسیل زیادی برای پیشرفت 
دارد. این شهر، با ترکیبی از فرهنگ ها و اقوام مختلف، می تواند 
الگویی برای همزیستی و توسعه پایدار باشد. اما این مهم، بدون 
اصلاح زیرساخت ها و برنامه ریزی جامع امکان پذیر نیست. تدوین 
سند توسعه استان البرز و حل معضل آلودگی هوا می تواند راهی 
باشد برای اینکه این شهر دوباره نفس بکشد. وقت آن رسیده 
که مسئولان به جای وعده های تکراری، دست به اقدام بزنند و 

آینده ای بهتر برای ساکنان این شهر رقم بزنند.

»شهردار کرج«:

روزانه 250 تن زباله به کود تبدیل می شود
از »البرز« چه  خبر؟

علیرضا ناظری

تفکیک زباله و بازیافت آن از جمله مهم  ترین اموری هستند که می توانند به تحول بزرگی در حوزه زیست محیطی تبدیل شده و 
بسیاری از چالش های حال و آینده شهر و کشور را برطرف کنند
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»غلامعباس ترکی« -معاون دادستان کل کشور- گفت: حدود ۵۰۰ تارنما و سکو داریم که در زمینه فروش طلا در فضای مجازی فعالیت 
می کند که بسیاری از آن  ها فاقد مجوز هستند. بازار طلای فضای مجازی، افراد زیادی را برای فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری 

جذب کرده است و این روند با توجه به شرایط و مزیت های فضای مجازی و امکان معامله با مبالغ کم رو به رشد است.
وی با اشاره به اینکه این مسئله آسیب هایی را از جمله خالی فروشی و کلاهبرداری و تقلب به وجود آورده است، افزود: در سال های 
اخیر حدود دو و نیم میلیون نفر در زمینه فروش طلای مجازی فعالیت دارند که طی 2 سال گذشته حدود یک و نیم تن طلا در 

فضای مجازی مورد مبادله قرار گرفته است.

اغلب سایت های فروش طلا مجوز ندارد

»دنیای هوادار« از فرصت  های طلایی که در خاک شرقی کشور دفن شده  اند می  گوید؛

چابهار، شاه  راهِ توسعۀ ایران
داستان جلد

وقتی صحبت از عدالت توسعه ای می شود، ذهن بسیاری از ما 
به توزیع عادلانه منابع، فرصت ها و امکانات در سراسر کشور 
می رود. اما در ایران، این مفهوم گاه در سایه سیاست گذاری های 
کلان و تمرکزگرایی شدید گم می شود. در این میان، سیستان و 
بلوچستان به عنوان یکی از محروم ترین استان های کشور، شاید 

بهترین آزمونگاه برای سنجش تعهد به عدالت توسعه ای باشد.
سیستان و بلوچستان، با وجود منابع غنی طبیعی، موقعیت 
جغرافیایی استراتژیک و تاریخ و فرهنگی عمیق، همواره از حلقه 
توسعه ملی جا مانده است. این استان که در مرزهای شرقی کشور 
واقع شده، علاوه بر چالش های طبیعی مانند خشکسالی های 
طولانی مدت، با مشکلات جدی اقتصادی، اجتماعی و زیرساختی 
و  آموزشی  امکانات  کمبود  بیکاری،  بالای  نرخ  است.  روبه رو 
بهداشتی، و زیرساخت های ناکافی در حوزه حمل ونقل و انرژی، 
تصویری از نابرابری مزمن را ترسیم می کند. این نابرابری ها نه تنها 
فرصت های پیشرفت را از مردم این منطقه سلب کرده اند، بلکه 
آسیب های اجتماعی و مهاجرت گسترده را نیز به دنبال داشته اند.
اگر عدالت توسعه ای را نه یک شعار، بلکه یک استراتژی ملی 
در نظر بگیریم، سیستان و بلوچستان می تواند نقطه شروع این 
راهبرد باشد. این استان به دلایل متعددی نقش کلیدی در توسعه 

ایران ایفا می کند:
کشورهای  با  بلوچستان  و  سیستان  استراتژیک:  موقعیت   .1
افغانستان و پاکستان مرز مشترک دارد و بندر چابهار به عنوان 
تنها بندر اقیانوسی ایران می تواند دروازه ای برای توسعه تجارت 

منطقه ای و بین المللی باشد.

2. منابع طبیعی: این استان دارای معادن غنی، ظرفیت های 
گردشگری  پتانسیل  و  خاص،  مناطق  در  خاص  کشاورزی 

بی نظیری است که می تواند زمینه ساز رشد اقتصادی باشد.
3. ظرفیت انسانی: مردم سیستان و بلوچستان، با فرهنگی متنوع 
و غنی، آماده ایفای نقش فعال در توسعه ملی هستند؛ به شرط 

آن که فرصت های برابر برای آن ها فراهم شود.
استان  این  در  توسعه  ظرفیت ها،  این  وجود همه  با  چرا  اما 

همچنان در حاشیه قرار دارد؟ دلایل متعددی وجود دارد:
و  نیازها  تهران،  در  متمرکز  سیاست گذاری های  مرکزگرایی:   
پتانسیل های محلی را نادیده می گیرد. این مرکزگرایی باعث شده 
منابع و تصمیمات کلان به جای توزیع عادلانه، به نفع مناطق 

مرکزی کشور جهت گیری کنند.
 عدم سرمایه گذاری بلندمدت: سرمایه گذاری ها در این استان 
عمدتاً کوتاه مدت و مبتنی بر رفع بحران های فوری بوده است، نه 

ایجاد زیرساخت های پایدار.
نگاه امنیتی: نگاه امنیتی به این منطقه باعث شده بسیاری از 
پروژه های توسعه ای با حساسیت بالا و روندهای بوروکراتیک 

طولانی مواجه شوند.
عبور از این وضعیت مستلزم تغییر نگاه به عدالت توسعه ای 
است. این عدالت نباید فقط در حرف باقی بماند، بلکه باید به 
سیاست های عملی و نتایج ملموس منجر شود. در این راستا، 

چند پیشنهاد کلیدی می توان ارائه داد:
1. تمرکز بر زیرساخت ها: دولت باید به توسعه زیرساخت های 
اساسی در این استان اولویت دهد. شبکه حمل ونقل، دسترسی 
به آب و برق پایدار، و زیرساخت های دیجیتال می تواند تحولی 

بزرگ ایجاد کند.

2. تقویت مشارکت مردمی: مردم محلی باید در تصمیم گیری ها 
و پروژه های توسعه ای نقش داشته باشند. این مشارکت، احساس 
مالکیت و اعتماد آن ها را به سیاست های دولت افزایش می دهد.

3. جذب سرمایه گذاری خارجی و داخلی: با توجه به موقعیت 
استراتژیک چابهار، جذب سرمایه گذاری ها در حوزه هایی مانند تجارت، 

گردشگری و انرژی می تواند توسعه این استان را تسریع کند.
4. توجه به آموزش و بهداشت: بدون سرمایه گذاری در آموزش و 

سلامت مردم، توسعه پایدار امکان پذیر نخواهد بود.

سیستان و بلوچستان؛ فرصت  ها و چالش  ها
سیستان و بلوچستان، فراتر از یک استان، نمادی از فرصت های 
از دست رفته و امیدهای بازسازی شده است. این منطقه می تواند 
عدالت  تحقق  در  ایران  توانایی های  نمایش  برای  سکویی  به 
توسعه ای تبدیل شود. اما این مسیر نیازمند تغییر جدی در نگاه و 
رویکردهای موجود است. آیا ما می توانیم از سیستان و بلوچستان 
شروع کنیم و الگویی برای توسعه متوازن در سراسر کشور ایجاد 
کنیم؟ پاسخ این سؤال به اراده جمعی و تعهد واقعی ما به عدالت 

بستگی دارد؛ نه فقط در شعار، بلکه در عمل.

خواب عمیق چه تأثیری

 بر سلامت مغز دارد؟

خواب خوب شبانه نه تنها در انسان نشاط ایجاد؛ بلکه، ذهن را 
پاکسازی می کند. یافته های یک پژوهش جدید نشان می دهد 
خواب عمیق طی فرآیندی، مواد زائد جمع شده در مغز را از 
بین می بَرَد که برای سلامت مغز و پیشگیری از بروز اختلالات 

عصبی مهم است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از وبگاه ارث در گزارشی آورده 
است: خواب آورها ممکن است این سامانه طبیعی پاکسازی مغز 
را مختل کنند؛ ضمن اینکه آثار طولانی مدت آن ها بر عملکرد 

شناختی مشخص نیست.
عمل  مغز  پاکسازی  سامانه  یک  مانند  گلیمفاتیک  سیستم 
می کند.در طول روز، مواد زائد متابولیک در مغز انباشته می شوند؛ 
از جمله پروتئین های سمی که اگر حذف نشوند، ممکن است به 

بروز مشکلات عصبی مانند بیماری آلزایمر منجر شوند.
سیستم گلیمفاتیک با استفاده از مایع مغزی نخاعی )مایع شفافی 
که مغز و نخاع را احاطه کرده است( این مواد مضر را دفع می کند.

مایع مغزی نخاعی مانند آبی است که در لوله ها جریان می یابد 
و زباله ها را می شوید و می بَرَد. این فرآیند به طور مؤثر در طول 

خواب عمیق، که سرعت سامانه مغز بالا می رود، اتفاق می افتد.
دانشمندان از سال ها پیش از وجود سیستم گلیمفاتیک مطلع 

بودند؛ اما تاکنون نمی دانستند دقیقاً موتور محرک آن چیست.
پژوهش اخیر دانشمندان دانمارکی نشان داده است نوراپِی نفرین 
)یک پیام رسان شیمیایی در مغز( کلید معما است: در طول خواب 
عمیق، امواج نوراپی نفرین باعث می شود رگ های خونی در مغز به 

طور ریتمیک ضربان پیدا کنند.
این دانشمندان دریافتند ساقه مغز در طول این مرحله از خواب 
تقریباً هر ۵۰ ثانیه امواج نوراپی نفرین را آزاد می کند. این امواج 
مانند پمپ عمل می کنند و باعث انقباض و شُل شدن رگ های 
خونی مغز می شوند. این حرکت ریتمیک ضربان هایی را تولید 
می کند که به جریان مایع مغزی نخاعی در مغز کمک و مواد 
زائد و سموم را خارج می کند. یافته های این پژوهش نشان داد 
خواب عمیق چقدر برای سالم نگه داشتن مغز مهم است. در طول 
خواب عمیق، سامانه پاکسازی مغز، مواد زائد مضر و سموم را از 
بین می بَرَد. این فرآیند برای پیشگیری از اختلالات عصبی و حفظ 

عملکرد شناختی ضروری است.

اخلاق عملی جامعه پزشکی و پرستاری 

باید با آموزه های دینی همراه باشد

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در جامعه پزشکی 
و پرستاری، اخلاق عملی باید با عمل کردن به آموزه های دینی و 

فداکاری های بزرگ در زندگی حرفه ای همراه باشد.
محمدرضا ظفرقندی روز گذشته در یازدهمین کنگره سالیانه 
اخلاق پزشکی ایران و هشتمین کنگره اخلاق پرستاری که در 
مرکز همایش های بین المللی رازی برگزار شد، به اهمیت اخلاق 
در زندگی حرفه ای و اجتماعی پزشکان و پرستاران اشاره کرد و 
از نقش الگوهای اخلاقی در جامعه سخن گفت. وی با تاکید 
بر اینکه جامعه فراتر از اخلاق به پویش احترام و مهربانی نیاز 
دارد، گفت: بیمار نیاز به دلسوزی از سوی پزشکان دارد، افزود: 
آموزه های دینی و فلسفه دین ما بر اساس اخلاق استوار است 
و حضرت علی علیه السلام به عنوان یکی از بزرگ ترین الگوهای 
اخلاقی در تاریخ اسلام شناخته می شود. وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی به ویژه به اخلاق عملی که باید در زندگی روزمره 
و حرفه ای به کار گرفته شود، اشاره کرد و اظهار داشت: بر این 
باور هستیم که اخلاق عملی می تواند جامعه را از نظر اجتماعی 
و حرفه ای غنی کند. ظفرقندی در ادامه به فلسفه بعثت پیامبر 
اسلام )ص( اشاره کرد و یادآورشد: پیامبر اسلام با اخلاق نیکو 
توانست در دل ها محبت ایجاد کرده و روابط اجتماعی را بهبود 
بخشد. وزیر بهداشت با یادآوری سخنان رسول خدا )ص( که 
بدون اخلاق نمی توانست جامعه ای متحد ایجاد کند، تأکید کرد 
و به اخلاق در تعامل با فقرا، محرومان و حتی دشمنان اشاره کرد.

ظفرقندی بیان داشت: حضرت علی علیه السلام نمونه ای از این 
نوع اخلاق بود که حتی در هنگام ضربت خوردن از دشمن، 
نگرانی او برای احترام به دشمنان خود در تاریخ ثبت شده است.

سلامت

سلامت

فراز اسدی

ثمینه دریایی

یکی از مهم ترین اهداف محمدرضا امینیان، سرپرست هیأت 
والیبال شهرستان آران و بیدگل، که در سند راهبردی این 
هیأت نیز گنجانده شده است، ارتقای سطح فرهنگی در میان 
اهالی والیبال و بهره برداری اصولی از ظرفیت های انسانی و 
سالن های ورزشی است. این سالن ها توسط خیّرین ورزشیار 
در این شهرستان احداث شده و بستری مناسب برای رشد 

ورزش فراهم کرده اند.
باید اذعان کرد که کلمات، تنها ابزار ارتباطی نیستند؛ گاه انسان 
را به اوج می برند و گاه او را به زمین می زنند. برخی کلمات 
نیز بار عملی دارند و تنها گفتار نیستند، بلکه به مرحله عمل 
می رسند. محمدرضا امینیان با اقدامات خود نشان داده که 

سخنانش فراتر از حرف بوده و به عمل نزدیک است.
ورزشی  سالن های  از  هوادار«  »دنیای  خبرنگار  بازدید  در 
چندمنظوره ای که خیّرین ورزشیار احداث کرده اند، امینیان 
اظهار داشت: »والیبال در شهرستان آران و بیدگل به دلیل 
علاقه مندان بسیاری که دارد، همچون خانه ای شیشه ای است 
که هیچ چیز در آن پنهان نمی ماند. بنابراین، باید مراقب کلام، 

رفتار و عملکرد خود باشیم«.
وی افزود: »کسی که مسئولیت اداره این هیأت را بر عهده 
می گیرد، باید وعده هایی که می دهد را عملی کند تا مورد 

اعتماد جامعه ورزش قرار گیرد«.
امینیان تأکید کرد که ورزش به دلیل تعداد زیاد مشتاقان، 
آینده ای روشن پیش رو دارد. وی والیبال را ورزشی گروهی 
دانست که می تواند به تقویت تعاملات اجتماعی، اعتماد به 

نفس، ایجاد انگیزه، و مسئولیت پذیری نوجوانان کمک کند و 
این ها از مهم ترین مهارت های زندگی به شمار می روند.

آینده ای روشن برای والیبال آران و بیدگل
امینیان با اشاره به پتانسیل بالای این شهرستان و حضور 
جوانان مستعد گفت: »آینده والیبال آران و بیدگل با حمایت 
خیّرین، صاحبان صنایع، و دلسوزان ورزش، بسیار روشن و 
امیدوارکننده است«. وی بر نقش خانواده ها در توجه به این 
ورزش تأکید کرد و افزود: »امیدواریم بازیکنان بیشتری به 

والیبال جذب کنیم«.
او همچنین به اهمیت برگزاری مسابقات و دوره های آموزشی 
اشاره کرد و آن را بستری برای شناسایی و تقویت استعدادهای 
و  دبیران  انتخاب  که  کرد  تصریح  امینیان  دانست.  جوان 
مسئولان کمیته های هیأت از میان پیشکسوتان و جوانان 
تحصیل کرده، تحولی اساسی در رده های سنی مختلف ایجاد 
می کند و انگیزه را در بین نوجوانان و جوانان افزایش می دهد.

فعالیت ها و دستاوردها
برگزاری چهار دوره آموزش مربیگری و داوری، سه دوره مسابقات 
چهار جانبه با حضور تیم های استان های همجوار، راه اندازی 
پایگاه آموزش والیبال، و احداث سه زمین والیبال ساحلی به 
مساحت ۱۹۰۰ متر مربع از جمله اقدامات هیأت والیبال آران و 
بیدگل بوده است. امینیان اظهار داشت که این زمین ها ظرفیت 

برگزاری مسابقات کشوری و آسیایی را نیز دارند.
شبی به یادماندنی

خیّرین  و  پیشکسوتان،  مسئولان،  مدیران،  گردهمایی  در 
ورزشیار، با حضور مهندس علی محمد یوسفیان، فرماندار 
و  ورزشی  دیگر شخصیت های  و  بیدگل،  و  آران  شهرستان 

اجرایی، از خیّرین و اعضای هیأت والیبال تقدیر شد. این 
مراسم که در فضایی صمیمانه برگزار شد، نمونه ای از فرهنگ 

غنی ایرانی در قدردانی و حق شناسی بود.
امکانات ورزشی بی نظیر

شهرستان آران و بیدگل با جمعیتی بالغ بر صد هزار نفر و 
سالن های ورزشی متعدد که توسط خیّرین و سازمان های 
مختلف احداث شده اند، رکورددار فضاهای ورزشی در منطقه 
است. سالن های ابوالشهید معینی نژاد، ابوالشهید اسماعیلیان، 
جندقیان، بانو خسروی، شهید خالقی، محبوبی، مادر، شهدای 
این  زیرساخت هایی هستند که  دیگر،  بسیاری  و  فرهنگی، 
شهرستان را به قطب ورزشی تبدیل کرده اند. علاوه بر این، 
سالن های  و  استخر،  مصنوعی،  چمن  زمین های  احداث 
بدنسازی، امکانات ورزشی آران و بیدگل را تکمیل کرده است. 
خیّرینی همچون حاج تقی رحمانی بیدگلی و ابریشم چی نیز در 
احداث مدرسه و تالار امام رضا )ع( قدم های بزرگی برداشته اند.

ورزشکاران افتخارآفرین
در مجموع، بیش از هزار ورزشکار سازمان یافته در بخش والیبال 
شهرستان فعالیت می کنند. بازیکنانی چون عباس فتحی، 
ابوالفضل ناظمی، و صادق سهرابی، از جمله ورزشکارانی هستند 

که در تیم های ملی و لیگ های مختلف به میدان می روند.

آران و بیدگل، قطب والیبال؛  والیبال در خانۀ شیشه  ای

اصغر قلندری
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کیانوش عیاری در تاریخ سینمای ایران از جنبه های مختلفی 
فیلم سازی خاص و یکه است. شبح کژدم، آن سوی آتش، 
آبادانی ها، بودن یا نبودن، سفره ایرانی، بیدار شو آرزو و خانۀ  
پدری، هیچکدام تن سالم از اکران و نگاهِ مریضِ مسئولان به 
در نبرده اند. –مسئلۀ فیلم کاناپه ظاهرا از لونی دیگر است اما 
با مشکل بقیۀ فیلم ها تفاوتی ندارد- با اینکه به غیر از خانۀ 
پدری که آن هم بدلیل اکران در چند سال اخیر، از فیلم های 
دیگر هیچ نسخه ا ی با کیفیت قابل قبول در دسترس عموم 
نیست که براحتی به توان به آن ها دست پیدا کرد –و باید به 
یکی از شبکه های خارج از کشور دست مریزاد گفت که اخیرا 
آن سوی آتش را پخش کرد و حتی کیفیت های مختلف آن 
را برای دانلود قرار داده است و در اتفاقی قابل تحسین و در 
میان نوشتن این مطلب شبکه چهار صداوسیما، پنج شنبه 
25 شهریور آن سوی آتش را پخش کرد، چه کیفیتی، شکوه 
رنگ ها، یک اثر تمام عیار. واقعا در تمام این سال ها ما چه 
چیزی دیده بودیم؟ و نمی دانم به کسانی که این الماس های 
خوش تراش را از دسترس همگان خارج کرده اند چه باید گفت 
که هم در حق عیاری اجحاف کرده اند و هم در حق مخاطبان 
سینما- با این حال هیچکدام از فیلم ها فراموش نشده اند و 
مهم تر، از دید علاقه مندان به سینما، عیاری همواره شایستۀ 
ستایش بوده و از کارگردانان محبوب آن ها به حساب می آید. 
از سوی دیگر عیاری حتی وقتی در تلویزیون کار کرده که 
مدیومی عام تر است از سبک شخصی خود و دغدغه هایش 
به هیچ عنوان و با بهانه های واهی که خیلی ها از آن ها یاد 
می کنند، عدول نکرده است و برای تک تک پلان هایش آن 
انرژی را صرف کرده که برای آثار سینمایی اش و این فقط 
در  کارکردن  که  است  عیاری  عشق  و  شرافت  نشان دهندۀ 
تلویزیون برایش در حکم استراحت یا منبع درآمدی در جبران 
اکران نشدن و یا شکست خوردن فیلم ها در اکران نیست. فقط 
کافی است یکبار مصاحبه ای از ایشان دیده یا خوانده باشید 
تا درک کنید با چه انرژی و عشقی از سینما و ساخته شدن 
فیلم هایش حرف می زند. –باید به حال تمام مسئولان ظاهرا 
فرهنگی این سرزمین گریست که قدر عیاری ها را فقط بدلیل 
را خرج  بودجۀ عمومی  و  نمی دانند  تنگ نظری  و  ناآگاهی 
و  متعهد  با صفت  دیگر  برنامه های  قاطبۀ  و  بی ارزش  آثار 
دردمند می کنند که فقط باعث سرافکندگی یک ملت است- و 
جالب تر این پافشاری و وا ندادن موجب دورشدن مخاطب از 
دنیای سریال ها نشده و اتفاقا آثار محبوبی هم شده اند و گواه 
آن، پخش چندبارۀ این سریال ها با ویژگی های خاص است 
و از همین استقبال می توان استنباط کرد اگر آثار شاخص 
عیاری فرایند عادی اکران را طی می کردند حتا بدون خرید 
بلیت از سوی سازمان ها و ارگان های حکومتی و دولتی حتما 

دارای اکرانی موفق می شدند.
نیمۀ  سیب  آثار شاخص عیاری می توان دو  با  در مقایسه 
آن  کنار  از  اغماض  و  چشم پوشی  با  و  نداشت  دوست  را 
گذشت، اما در فیلمی که ظاهرا برای گیشه و جذب بی دردسر 
مخاطب ساخته شده و ایده و داستان آن پیرامون دو خواهر 
است که بعد از بیست سال بصورت اتفاقی بدلیل شباهت 
برای  می گیرند  تصمیم  و  می کنند  پیدا  را  همدیگر  فراوان 
چند روز جابه جا شوند و با توجه به زیست بسیار متفاوتی 
که با یکدیگر داشته اند و اکنون در شرایط بشدت متضاد با 
محیطی که در آن پرورش یافته اند، قرار گرفته اند، ظرفیت 
را  بالا  با کیفیت  برای ساختن یک کمدیِ موقعیت  کامل 

دارد، اما عیاری دل به این ظاهر خوش آب و رنگ نداده و 
داستان  و  و دغدغه های خود نشده  دنیای ذهنی  بی خیال 
فیلم را بر مبنای علایقش طراحی کرده و پیش برده و عملا 
دو نیمۀ سیب تبدیل به یک فیلم با سلایق و دغدغه مندی 

شخصی شده است.
دو نیمۀ سیب با روایت موازی میان دو دختر با صورت های 
دختری  می شود.  آغاز  متفاوت  رفتاری  و  ظاهر  و  مشابه 
از  استفاده  با  که  شهری  پائین  لهجه ای  با  سایه  چادری/ 
ابن بابویه  آرامستان  به  بار  اولین  برای  اتوبوس  و  تاکسی 
می رود و دختر دیگر/ فرح با ماشین شخصی اش و درحال 
مورد  و  می رود  قبرستان  به  پیانو  تک نوازی  به  گوش دادن 
احترام کسبۀ آنجا قرار می گیرد و چند خرید تکراری را انجام 
می دهد. دو دختر بر روی یک قبر به  یکدیگر می رسند و این 
قبر، نقطۀ اشتراکی می شود برای برخورد زندگی این دو دختر 
که دو مسیر متفاوت را سپری کرده است. بعد از این برخورد، 
دوربین با فرح می ماند و کنجکاو با او در پی سایۀ حرکت 
و فرح را روانۀ پایین شهر می کند تا صف طویل جماعتی را 
ببیند که برای دو بسته پودر رختشویی بر سر و کول همدیگر 
می پرند و برای یک لحظه هم شده، قدم زدن در کوچه های 
باریک و وضعیت خانه های حلبی و ازدحام جمعیت در آن 
دالان های تنگ و تاریک را لمس کند و حس نفس کشیدن 
را در شبه خانه ای که یک درخت تناور وسط اتاق آن وجود 
دارد، تجربه کرده باشد. عیاری می توانست بجای همراه شدن 
با فرح و رفتن به پایین شهر، دست سایه را بگیرد و با او 
از نقطه نظر سایه خیابان های تر و  رهسپار بالاشهر شود و 
تمیز، فروشگاه های پر از اجناس که مردم با چرخ های پر از 
کالا از آن بیرون می آیند و برج های آنجا را به مخاطب نشان 
به اندازه ای  نیز  سایه  و  کند.  آ ن ها  مبهوت  را  سایه  و  دهد 
آگاه است که می داند جابجاشدن با خواهرش موقت است 
و نباید فریب این زندگی جدید را بخورد و فقط یک بازی 
است، »برای ما هم بد نیست، چند روزی می ریم بالاشهر، 
مفت بخوریم و بخوابیم بعدش یک نه بگیم و سرازیر بشیم 
برای  نگاه عیاری چقدر تلخ می شود  پایین شهر« )و بعدها 
خانوادۀ  هزاران چشم،  از سریال  در قسمت همسایه  مثال 
براتی را که به جایگاه و داشته های خود راضی نیستند و در 
حسرت زندگی همسایۀ ثروتمندشان هستند، به چه شکلی 

تنبیه می کند(.
خواستگار  شر  از  فرح  رهایی  برای  که  اولیه  دیدار  از  بعد 
آمریکانشین اش، تصمیم می گیرند برای چند روز جایشان را 
عوض کنند باز هم روند این نگاه تغییر نمی کند. فرح بزرگ 
شده در رفاه و آسایش باید در جایگاه سایه قرار گیرد و به 
شرایط زندگی او اعتراض کند و قبول نکند در هر دخمه ای 
زندگی کند و آنقدر تحت فشار باشد که یادش برود جای سایه 
دارد نقش بازی می کند و فریاد بزند و تکرار کند »خواهرم قرار 
است اینجا زندگی کند« و به تمام آن کوچه ها و خانه ها خط 
بطلان بکشد. فرحی که هر هفته با دوستان اش قرار نهار در 
رستوران های درجه یک دادرد باید صبح بلند شود و بگوید 
خواهرش  چرا  کند  اعتراض  تا  ندارد  رفتن  کار  سر  حوصله 
باید سرکار برود و از خوشی های زندگی بهره ای نبرده باشد 
و او باید مقابل پدر فال گیر و دعانویسش بایستد و بگوید 
پیش بینی آینده امری غیرممکن است و وقتی پدر یحیای 
مجنون، همراه با پسری برای پیدا شدن انگشتر همسرش 
نزد میرزا آئینه بین می آیند، وارد کار می شود و انگشتری که 
یحیی از روی علاقه به دامن چادرش بسته، تحویل همسایه 
دهد و اجازه ندهد پدر، نمایش مضحک دیگری راه بیاندازد. 

)چنین مضحکه ای با پرسش های مشابه در آبادانی ها تکرار 
شده است و در آنجا برنا آئینه را می شکند. عیاری در اغلب 
آثارش، بخصوص در سریال روزگار قریب در برابر هر سنت 
همواره  و  کرده  علم  قد  بسته  عقل  بر  راه  که  خرافاتی  و 
سمت خرد و عقل گرایی ایستاده( و خودِ این پیشگو و حلال 
مشکلات دیگران، همراه با دو دختر و معشوقه اش چه زندگی 
تراژیکی داشته اند. تفاوت فیلم سازی که نسبت به جامعه اش 
و معضلات آن مسئله دارد با فیلم سازی که در حرف و با 
شعار خود را دغدغه مند قلمداد می کند اما در فیلم اش خنثی 
است در همین جایگاه دوربین و موضع آن مشخص می شود 
و این که روایت و دوربین کارگردان با کدام شخصیت حرکت 
فیلم چگونه  آدم های  به  نسبت  و  می ایستد  کجا  می کند، 
است و معیاری می شود برای بررسی جهان بینی فیلم ساز و 
فهمیدن این نکته که در نقطه ای که ایستاده به چه اندازه 

صادق است.
فرح  فرستادن  در  داستان  پیشبرد  برای  عیاری  استراتژی 
به  و  است  منطقی  آن ها  به شرایط  توجه  با  پایین شهر  به 
دیدگاه فکری اش نیز نزدیک است. سایه بدلیل شاغل بودن 
از صبح تا غروب در کارخانه درگیر است و  به عنوان کارگر 
بعد از آن  هم مشغول رتق وفتق زندگی با پدرش و پذیرایی از 
مهمان های بدبخت اوست و فرصتی برای فکرکردن به هیچ 
مسئلۀ حاشیه ای ندارد و حتی اگر هم بخواهد کنجکاوی کند 
امکانش را ندارد، در عوض سایه خیال آسوده تری دارد و وقت 
آزاد بیشتر و ماشینی زیر پایش است که بتواند با آن سایه را 
تعقیب کند و زندگی اش آنقدر یکنواخت است که این برخورد 
نظم آن را بهم بریزد. در شخصیت پردازی فرح و سایه هم 
جزئیات ریزی وجود دارد. سایه دختر شر و شوری است و از 
همان ابتدا در حرف زدن لحنی بی پروایانه دارد، با داد زدن و 
زرنگی وارد صف می شود و در برابر مردها هم کم نمی آورد. 
در مقابل، فرح دختری سر به زیر و در تقابل با پدربزرگ و 
مادربزرگ با احتیاط است که توانایی مبارزه و حتی نه گفتن 
هنگام  در  خواهر  دو  تفاوت  این  از  نمونه ای  ندارد.  هم  را 
دارد  اصرار  شده  فرح  سایه ی  می شود،  دیده  شهر  بمباران 
که به محل خوردن موشک ها بروند )نه فقط برای سرگرمی 
و  است(  پیدا شده هم  تازه  و خواهر  پدر  ناراحت  او  بلکه 
پدربزرگ متعجب است که او قبلا می ترسیده اکنون چه شده 
در  آن هم  موشک خورده  محله های  دیدن  به  می خواهد  که 
پایین شهر بروند و در قرینه با این اصرار، فرحِ سایه شده مانع 
رفتن پدر می شود و پدر از این ترسیدن و حرف ها و حرکات 
تازه ی او متعجب است و مخاطب می داند از آن اصرار برای 

چه است و از کجا می آید و این ترسیدن از کجا. فرح نواختن 
پیانو را آموزش دیده و هنگام رفتن به قبرستان دارد به قطعه 
تک نوازی پیانو گوش می دهد و هم زمان با شنیدن آن، بر 
فرمان ماشین ضربه می زند. هنگام آمدن خانواده داماد این 
پیانو به علاوۀ حاضرجوابی سایه به کمک می آید تا مثلا آن 
روی دیگر فرح را نشان دهد و خانواده داماد را پشیمان کند.

را  سیب  نیمۀ  دو  می توان  هم  باز  این ها  همۀ  وجود  با 
در  مثلا  کارگردان  آقای  همیشگی  دقت  نداشت.  دوست 
اینسرت دست های پر از انگشتر فرح کجا رفته و این همه 
و  پدر  گذشته های  به  رجعت  آن  یا  برای چیست؟  انگشتر 
مادربزرگ که در حرکت آهسته )اسلوموشن( اجرا می شود، 
از سایه و  به غیر  اینقدر گنگ و بی حس وحال است؟  چرا 
فرح، هیچکدام از شخصیت ها پرداخت درستی ندارند و تمام 
در  رضایی  حسن  هستند.  مستعمل  تکرارهای  فقط  آن ها 
آن نقش چه می کند؟ که بفهمیم آن خانواده تازه به دوران 
رسیده است؟ چقدر وجود یحیی و جنون و عشق اش در فیلم 
اضافی است و ایدۀ نیاز به دوقلو برای ساخت یک فیلم که از 
بازیگوشی های عیاری است ابتر می ماند. خلاصه آنکه فیلم 
فاقد آنی است که بتواند یقیه تماشاگر را بگیرد تا تبدیل به 

اثری فراموش نشدنی شود.
این  نوشتن  برای  که  نسخه ای  نمی داند  نگارنده  پی نوشت: 
یادداشت در دسترسش بوده کامل بوده یا نه و تمام تلاش  

او برای پیدا کردن نسخه ای بهتر هم عبث ماند!

تأملاتی پیرامون کارنامۀ »کیانوش عیاری« با تأکید بر »دو نیمۀ ســیب«؛

جنگجویِ تنها
گنجینه

اصغر فرهادی قصد دارد فیلم بعدی خود را کاملًا خارج از ایران و در نیویورک مقابل دوربین ببرد.
نشریه سینمایی »ورلد او ربل« مدعی شد، این فیلمساز برنامه ای برای فیلم برداری در سال ۲۰۲۵ در نیویورک ترتیب داده، اما هنوز جزئیاتی درباره داستان یا انتخاب 
بازیگران فاش نشده است. مدت زیادی از زمانی که فرهادی اشاره کرده بود قصد دارد فیلم بعدی خود را در لس آنجلس بسازد نمی گذرد، اما اکنون گفته شده که مکان 
فیلم برداری به نیویورک تغییر کرده است. این کارگردان برنده اسکار در مصاحبه ای در ژانویه ۲۰۲۴  با روزنامه فرانسوی لوموند، عنوان کرده بود که فعلا فیلم جدیدی در 

ایران نخواهد ساخت.

اصغر فرهادی فیلم جدیدش را در نیویورک می سازد

فرهنگ

امیر ویسی

ایده و داستان آن پیرامون دو خواهر است که بعد 
از بیست سال بصورت اتفاقی بدلیل شباهت 

فراوان همدیگر را پیدا می کنند و تصمیم 
می گیرند برای چند روز جابه جا شوند و با توجه به 

زیست بسیار متفاوتی که با یکدیگر داشته اند و 
اکنون در شرایط بشدت متضاد با محیطی که در 

آن پرورش یافته اند، قرار گرفته اند، ظرفیت کامل 
برای ساختن یک کمدیِ موقعیت با کیفیت 

بالا را دارد، اما عیاری دل به این ظاهر خوش 
آب و رنگ نداده و بی خیال دنیای ذهنی و 

دغدغه های خود نشده 
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به موجب پرونده اجرائی کلاسه فوق یک قطعه آپارتمان 
مسکونی نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۲۶۱۶۵ فرعی از ۱۶۹ 
اصلی مفروز و مجزا شده از ۲۹۹۵ فرعی از اصلی مذکور 
قطعه ۷ در طبقه ۳ واقع در ناحیه ۳ حوزه ثبت ملک کرج 
به مساحت ۹۰.۷۱ متر مربع متن ملک آپارتمان مسکونی 
قطعه هفتم تفکیکی مفروز و مجزی شده از شماره ۲۹۹۵ 
فرعی از ۱۶۹ اصلی به مساحت )90.71( نود متر و هفتاد و 
یک دسیمتر مربع واقع در سمت شمال غربی طبقه سوم 
که )1.72( یک متر و هفتاد و دو دسیمتر مربع آن بالکن 

مسقف است.
توضیحات ملک به حدود: شمالا در سه قسمت که قسمت 
دوم آن شرقی است. اول دیواریست به طول چهار متر و نود 
و هفت سانتیمتر به قطعه ۷ تفکیکی دوم نیم دیوار جلوی 
بالکن به طول هفتاد و پنج سانتیمتر به نورگیر مشاعی 
سوم دیوار و پنجره است به طول یک متر و سی سانتیمتر 
به نورگیر مشاعی شرقا در پنج قسمت که قسمتهای دوم 
و چهارم آن جنوبی است. اول دیواریست مشترک به طول 
یازده متر و شصت سانتیمتر به آپارتمان مسکونی قطعه 
۸ دوم دیواریست مشترک به طول سی و پنج سانتیمتر 
به آپارتمان مسکونی قطعه ۸ سوم دیواریست مشترک به 
طول نه سانتیمتر به آپارتمان مسکونی قطعه چهارم درب 
و دیوار است به طول یک متر و بیست سانتیمتر به راهرو 
پنجم دیواریست به طول سه متر و سی و یک سانتیمتر به 
راهرو جنوبا در سه قسمت اول دیواریست به طول سی و 
یک سانتیمتر به راهرو دوم دیواریست به طول چهل و یک 
سانتیمتر به راهرو سوم دیواریست به طول چهار متر و دو 
سانتیمتر به راه پله غربا در پنج قسمت که قسمت دوم آن 
شمالی، قسمت چهارم آن جنوبی است. اول دیواریست به 
طول سه متر و سه سانتیمتر به درز انقطاع مورد تفکیک 
که ماورا آن قطعه ۲۱ تفکیکی قرار دارد دوم دیوار و پنجره 

است به طول یک متر و شصت سانتیمتر به نورگیر مشاعی 
سوم دیواریست به طول یک متر و هجده سانتیمتر به 
نورگیر مشاعی چهارم دیوار و پنجره است به طول یک متر 
و شصت سانتیمتر به نورگیر مشاعی پنجم دیواریست به 
طول یازده متر و هفتاد و سه سانتیمتر به درز انقطاع مورد 

تفکیک که ماورا آن قطعه ۲۱ تفکیکی قرار دارد. 
مشخصات منضمات ملک: انباری قطعه ۷ به مساحت 
۱.۴۹ به حدود اربعه: شمالا دیواریست به طول یک متر و 
نه سانتیمتر به قطعه ۷ تفکیکی شرقا: دیواریست مشترک 
به طول یک متر و سی و هفت سانتیمتر به انباری قطعه ۸ 
جنوبا: درب و دیوار است به طول یک متر و نه سانتیمتر به 
پیلوت مشاعی غربا دیواریست مشترک به طول یک متر و 
سی و هفت سانتیمتر به انباری قطعه ۶ پارکینگ قطعه ۲ به 
مساحت ۱۲ واقع در طبقه 0 به حدود اربعه شمالا: خط فرضی 
به محوطه مشاعی است به طول دو متر شرقا خط فرضی به 
محوطه مشاعی است به طول شش متر جنوبا خط فرضی به 
محوطه مشاعی است به طول دو متر به پارکینگ قطعه ۳ 

غربا خط فرضی به محوطه مشاعی است به طول شش متر
مشخصات مالکیت: مالکیت سید محمد بهنام مالک شش 
دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۷۹۳۶۵ تاریخ 
۱۳۹۸.۰۵.۳۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۴ کرج موضوع 
سند مالکیت اصلی به شماره چاپی ۹۳۹۹۳۴ سری ج سال 
۹۷ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳۹۸۲۰۳۳۱۰۱۱۰۲۰۱۸۵ ثبت 

گردیده است. 
دستور  موجب  به  دائم  بازداشت  مورد  یک  محدودیت: 
شماره ۱۴۰۳۰۱۹۹۰۰۰۰۸۴۷۳۴۳ مورخ ۱۴۰۳.۰۱.۲۸ صادره 
از شعبه هفتم اجرای احکام حقوقی و خانواده ویژه تامین 
خواسته شهرستان کرج به مبلغ ۱.۳۲۵.۰۰۰.۰۰۰ به نفع 
محمد سجاد الیاسیان برای مالکیت سید محمد بهنام 

بازداشت می باشد. 

و شماره  رهنی شماره ۱۵۴۸۶  املاک  دفتر  محدودیت: 
 ۱۳۹۹.۰۸.۱۴ مورخ   ۱۳۹۹۰۵۲۳۱۰۱۱۰۲۲۴۸۱ سیستمی 
دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۴۹ کرج که به نفع بانک 
ملی ایران به مبلغ ۱۱.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت 
شده مازاد دارد رهنی شماره ۱۶۹۳۳ و شماره سیستمی 
دفترخانه   ۱۴۰۰.۰۸.۰۱ مورخ   ۱۴۰۰۰۵۲۳۱۰۱۱۰۱۳۵۴۰
ملی  بانک  نفع  به  که  کرج   ۱۴۹ شماره  رسمی  اسناد 
ایران به مبلغ ۵.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت 
شده مازاد دارد رهنی شماره ۱۸۹۷۶ و شماره سیستمی 
اسناد  دفترخانه  مورخ ۱۴۰۲.۰۲.۱۹   ۱۴۰۲۲۱۲۳۱۰۱۱۰۰۱۶۰۰
رسمی شماره ۱۴۹ کرج که به نفع بانک ملی ایران به مبلغ 

۱۳.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مدت ۱۰ سال ثبت شده.
مورخ  در  دادگستری  رسمی  کارشناس  نظر  طبق 
۱۴۰۳.۰۹.۰۳ به مبلغ ۴۸.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال ارزیابی گردید و 
ملک به نشانی کرج بلوار یادگار امام خ یا سر هفتم پ ۱۳ 

ط ۳ واحد ۷ باشد. 
نظریه کارشناس واحد مورد نظر در طبقه ۳ سمت شمال 
غربی از ساختمانی ۶ طبقه از نوع اسکلت بتنی )همکف 
جهت پارکینگ و انباری و مشاعات + ۵ طبقه فوقانی 
هر کدام ۳ واحد جمعا ۱۵ واحد مسکونی + خرپشته 
و آسانسور( به قدمت ۶ سال نمای سنگ کف و دیوار 
پارکینگ و راه پله طبقات سنگ در بازکن برقی پارکینگ و 
آیفون تصویری و دارای آسانسور است. واحد مسکونی یاد 
شده به مساحت ۹۰.۷۱ مترمربع دارای ۲ اتاق خواب هال و 
پذیرایی با کف سرامیک حمام و سرویس بهداشتی فرنگی 
آشپزخانه اپن با کابینت ام دی اف گلاس پنجره های یو 
پی وی سی دیوارها و سقف نقاشی سیستم گرمایش پکیج 
و شوفاژ و سرمایش کولر آبی است دارای انشعاب برق 
و گاز مجزا و آب مشترک و دارای یک واحد پارکینگ و 
انباری در همکف می باشد. در ضمن ملک در حال حاضر 

در ید مستاجر آقای بهنام عبدالله وند قرار دارد که بنابر اظهار 
ایشان موجر آقای مجید همتیار و مبلغ اجاره به صورت 
۴۱۵ میلیون رهن و شش میلیون تومان اجاره ماهانه بوده 

و تا تیر ماه ۱۴۰۴ قرارداد تمدید می باشد. 
پلاک فوق از ساعت ۹ الی ۱۲ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳.۱۱.۰۷ 
در اجرای ثبت کرج از طریق مزایده به فروش میرسد مزایده 
از مبلغ ۴۸.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی نقداً فروخته میشود لازم به ذکر است پرداخت 
بدهی های مربوط به آب برق گاز اعم از حق انشعاب و 
یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای 
آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و 
غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده 
یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است در صورت وجود 
مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد 
به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیمعشر و حق مزایده 
نقدا وصول میشود. ضمنا چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی 
گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و 
مکان مقرر برگزار خواهد شد همچنین وفق ماده ۱۳۶ آئین 
نامه اجرا شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از 
مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار 
یا نماینده قانونی وی در جلسه مزایده است برنده مزایده 
مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 
روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و 
در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب 
سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به 
حساب خزانه واریز خواهد شد در اینصورت عملیات فروش 
از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد، ضمنا ملک 
مورد رهن تحت پوشش بیمه کوثر از مورخ 9 دی ماه 1403 
تا 31 خردادماه 1404 به مدت 174 روز می باشد. 1865571
رئیس اداره اجرای اسنادرهنی ثبت کرج - والح واجاری

کلاسه  پرونده  در  ورشکستگی  اعلان  آگهی 
۱۴۰۱۰۱۹۲۰۰۰۲۲۴۱۰۷۴ شعبه ۱۲ دادگاه عمومی حقوقی کرج 
تصمیم نهایی شماره ۱۴۰۳۰۱۳۹۰۰۰۵۷۳۸۰۱۵ خواهان آقای 
حیدر کاظمی فرزند حمدی به نشانی استان البرز - شهرستان 
کرج - کرج - بلوار باغستان - رو به روی بازار سنگ - فروشگاه 

ونیز 
خواندگان: ۱. آقای ناصر فرتاشی فرزند مصطفی با وکالت خانم 
مهری رجبلو فرزند محمود به نشانی استان البرز - شهرستان 
کرج خیابان مطهری ساختمان سهند واحد یک ۳- رئیس 
دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان مرکز استان به نشانی 

-کرج- میدان آزادگان ابتدای خیابان برغان
 خواسته: صدور حکم ورشکستگی 

بسمه تعالی در تاریخ 22 آذر 1403 وقت فوق العاده رسیدگی 
جلسه در شعبه ۱۲ دادگاه عمومی حقوقی کرج به تصدی 
امضاء کننده ذیل تشکیل و پرونده کلاسه فوق تحت نظر قرار 
گرفت، با عنایت به محتویات پرونده و با استعانت از خداوند 
متعال مبادرت به اتخاذ تصمیم به شرح زیر می گردد: رای 

دادگاه در خصوص دعوی: آقای حیدر کاظمی فرزند حمدی 
به طرفیت: آقای ناصر فرتاشی فرزند مصطفی با وکالت خانم 
مهری رجبلو فرزند محمود و رییس دادسرای عمومی و انقلاب 

شهرستان مرکز استان 
به خواسته: ۱ صدور حکم مبنی بر ورشکستگی 

و در خصوص دعوای وارد ثالث : آقای حمیدرضا فیضیان 

به طرفیت آقای ناصر فرتاشی فرزند مصطفی با وکالت خانم 
مهری رجبلو فرزند محمود 

به خواسته: ورود ثالث مبنی بر ابطال دعوای ورشکستگی 
با این توضیح که خواهان اعلام داشته به استناد قرارداد حق 
العمل کاری با خوانده، نامبرده به استناد ماده ۱ و بند سوم 
از ماده ۲ ایضا باستناد ماده ۳۵۷ از قانون تجارت { تاجر 
محسوب و در انجام مفاد قرارداد نامبرده اقدامی ننموده ، و 
با تعیین داور در جهت رفع اخلاف و محکومیت نامبرده در 
رای داور مبنی بر پرداخت وجوه پرداخت شده لکن قادر به 
پرداخت دیون خود نمیباشد و با طرح دعوا تقاضای رسیدگی 
و صدور حکم مقتضی را دارد؛ و وارد ثالث نیز با ورود به 
دعوا مدعی فعالیت تجاری و ورشکسته نبودن خوانده میباشد 
لکن دلیل موجهی بر ادعای خود ارائه ننموده است بلکه در 
مقام احراز صحت ادعای وارد ثالث قرارکارشناسی در جهت 
برسی وضعیت فعالیت خوانده صادر لكن كارشناس منتخب 
در نتیجه تحقیقات اعلام هیچ گونه فعالیتی برای خوانده 
شناسایی نگردیده است، ایضا اظهارات وارد ثالث در لوایح 
تقدیمی متزلزل و دارای تناقض میباشد زیرا در لایحه ضمیمه 
دادخواست ورود ثالث مدعی شده خوانده تاجر و فعالیت 
مخفی و مستمر تجاری دارد لکن در آخرین لایحه تقدیمی 
مدعی شده خوانده تاجر نبوده و صدور حکم ورشکستگی 
سالبه به انتفاع موضوع می باشد، ايضا وکیل خوانده نیز با 
ارائه اظهارات وارد ثالث در دعوای اعسار که سابقا رسیدگی 

شده تناقض اظهارات وی را بیان نموده زیرا در دعوای اعسار 
وارد ثالث مدعی تاجر بودن و رد دعوای اعسار تاجر گردیده 

است.
دادگاه با ملاحظه اسناد حق العمل کاری ارائه شده از طرف 
خواهان ، و مفاد رای داوری و نظریه کارشناس منتخب و 
نتیجه استعلام از اتاق بازرگانی و اداره مالیات و تراکنشهای 
بانکی که جملگی دلیل بر حق مطالبه خواهان ایضا تاجر 
بودن خوانده میباشد و با عنایت به صدور قرار کارشناسی و 
انجام مفاد آن که کارشناس منتخب نیز تاجر بودن خوانده و 
عدم کفایت اموال نامبرده از دیون را تایید و تاریخ توقف را 
نیز اعلام نموده است و نظریه کارشناسی نیز با مضی مهلت 
حق اعتراض مصون از تعرض باقی مانده است، و در خصوص 
قرار کارشناسی مورد تقاضای وارد ثالث نیز با توجه به وصول 
نظریه کارشناس منتخب و عدم شناسایی هر گونه فعالیت 
تجاری از طرف خوانده و اینکه اعتراض وارد ثالث نیز موجه 
و مطابق با مستندات قابل اتکا نمیباشد و نظریه کارشناس 
منتخب مصون از تعرض قانونی و موجه باقی مانده است ، لذا 
خواسته خواهان را موجه تشخیص و مستندا به مواد ،۱ بند 
سوم از ماده ۲ ، ماده ۳۵۷ ، و ۴۱۲ ، ۴۱۳ الی ۴۲۳ و ۴۳۳ 
الی ۴۳۶ ، و ۴۷۶ و ۵۲۸ و ۵۳۶ الی ۵۳۸ و ۵۶۱ و ماده 
۱۹۸ قانون آیین دادرسی مدنی حکم به ورشکستگی با تاریخ 
توقف 29 اسفند 1400 صادر و اعلام می گردد؛ ایضا دادگاه 
به استناد مواد ۴۲۷ و ۴۴۰ آقای سعید شتابی } کارشناس 

رسمی دادگستری و حسابرس کل دیوان محاسبات کشور را 
به عنوان مدیر تصفیه و آقای محمد مهدی سامخانیانی } 
دفتر شعبه ۹ دادگاه عمومی حقوقی کرج { به عنوان عضو 
ناظر تعیین تا در راستای مواد ۴۲۸، ۴۲۹، ۴۴۱، ۴۴۳، ۴۴۴، 
۴۴۷، ۴۴۹ ایضا برمبنای قانون اداره تصفیه و ورشکستگی 
اقدام نمایند رای صادره حضوری و به استناد مواد ۱ ، و ۳۳۶ 
و ۵۲۹ از قانون آیین دادرسی مدنی } که مهلت اعلامی در 
ماده ۵۳۷ از قانون تجارت را ملغی می نماید ظرف مهلت 
۲۰ روز از تاریخ ابلاغ قابل تجدید نظرخواهی در دادگاه تجدید 
نظر استان البرز است. ایضا رای صادره از طریق نشر آگهی 
اعلان عمومی اشخاص ذينفع در مهلت قانونی اقدام مقتضی 
در جهت جلوگیری از تضییع حقوق احتمالی خویش بعمل 
آورند. و در خصوص دعوای خواهان به طرفیت : دادستان 
عمومی و انقلاب شهرستان کرج دادگاه نظر به عدم توجه 
دعوای خواهان نسبت به نامبرده، لذا به استناد ماده ۸۹ ناظر 
به بند ۴ از ماده ۸۴ از قانون آیین دادرسی مدنی قرار رد 
دعوا صادر و اعلام می نماید . رای صادره ظرف مهلت ۲۰ روز 
از تاریخ ابلاغ قابل تجدید نظر خواهی در دادگاه تجدیدنظر 

استان البرز است.
دفتر مقرر است در راستای ماده ۴۴۶ قانون تجارت اقدام و 
به عضو ناظر نیز ابلاغ تا در راستای ماده ۴۳۴ قانون تجارت 

اقدام نماید. 1865846
رئیس شعبه 12 دادگاه عمومی حقوقی کرج 

گهی مزایده اموال غیر منقول پرونده اجرایی کلاسه ۱۴۰۳۰۰۱۱۴  آ

گهی اعلان ورشکستگی  آ

پایگاه خبری تحلیلی ورزشی مجله سراسری
 اختصاصی فوتبال   

نائب رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر کرج:نائب رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر کرج:

مسئولان حق گردن کشیمسئولان حق گردن کشی

 برای مردم ندارند برای مردم ندارند

عمار ایزدیار:عمار ایزدیار:

شهرداری کرج در مشهد شهرداری کرج در مشهد 

صاحب هتل خواهد شدصاحب هتل خواهد شد

رئیس شورای اسلامی شهر کرج:

روان سازی ترافیک، دست 

آورد بهره برداری از بلوار 

شهید ناصربخت

با تصویب طرح تفصیلی؛

مردم شهر کرج از بلاتکلیفی

 ۱۰ ساله خارج می شوند
قیمت: 5000 تومان تیر ماه 1403 شماره 15

»علی قاسم پور« تأکید کرد؛»علی قاسم پور« تأکید کرد؛

نارضایتی مردم با قطعی های مکرر برقنارضایتی مردم با قطعی های مکرر برق

روزنامه

شماره 1571 -یکشنبه  20 خرداد 1403- قيمت : 5000 تومان

»نشنال اینترست« مدعی شد؛

 بایدن در مسیر جنگ
 هسته ای با روسیه؟ 

 پس از باخت  های پیاپی ایران
 در لیگ ملت های 2024؛

» پائز« برکنار شد! 

برای هوای پاک!برای هوای پاک!
»دنیایهوادار«تسهیلفرآینداسقاطخودروهایفرسودهرابررسیمیکند؛»دنیایهوادار«تسهیلفرآینداسقاطخودروهایفرسودهرابررسیمیکند؛

عملکردفدراسیوندرآوردگاه2024پاریسدیدنیاست؛

 استقلال، همچنان اسیر

شماره يازدهم - فروردين ماه 1402 - قيمت : 5000 تومان 22
معضل کمبودِ پارکینگِ کرج جدی است

حسین مهاجری، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل ترافیک شورای اسلامی شهر کرج گفت: پارکینگ منطقه ۸ در صورت 
تامین اعتبار حدود یک ماه دیگر به بهره برداری می رسد. در کرج با کمبود پارکینگ مواجه هستیم که این امر ناشی از کمبود 

زمین است و برای رفع این مشکل بنا شده در کنار پارک ها و فضای سبز، فضایی هم به عنوان پارکینگ در نظر گرفته شود.

خ�ب اول

اخیراً رئیس کل دادگستری البرز در خبری به طرح 
۴۰ پرونده قضایی از سوی یک زوج کرجی علیه 
پرونده  این  به  رسیدگی  دستور  و  اشاره  یکدیگر 

عجیب را صادر کرد.

به گزارش »ایران کوچک«؛ به گفته حسین فاضلی 
هریکندی، این زن و شوهر پس از وقوع اختلاف 
یکدیگر  علیه  مشترک،  زندگی  سال  سه  از  پس 
عناوین مختلف  با  کیفری  و  پرونده های حقوقی 
از جمله، سرقت، ضرب و جرح، توهین و فحاشی، 
نفقه،  مهریه،  کذب،  شهادت  کلاهبرداری،  جعل، 
استان  در محاکم  و...  دادخواست طلاق، جهیزیه 
طرح کرده اند که بخشی مورد رسیدگی قرار گرفته و 

برخی دیگر در مراحل دادرسی است.
یکی از طرف های این دعوا درباره این مورد حقوقی 
گفت: درگیری با این تعداد پرونده باعث شده طی 
یک سال گذشته مساله اصلی من و همسرم که 
عدم سازش و تلاش برای متارکه بود فراموش شود 
و به خاطر شکایات متعددی که از من شده بیشتر 
وقتم صرف رفت و آمد به دادگاه ها شود. متاسفانه 
توانسته  حرفه ای  شاهدی  از  استفاده  با  همسرم 

شکایات متعددی را علیه من به ثبت برساند.
وی گفت: این شاهد از طریق سامانه ثنای همسرم 
رسانده  ثبت  به  من  علیه  را  متعددی  شکایت 
با عناوین  دادگاه هم  این در چندین  بر  و علاوه 
پدر  دوست  برادر،  دوست  مثل همسایه،  مختلف 
بنده  علیه  و  داشته  عنوان شاهد حضور  به   ... و 
این  در  لازم  است. مستندات  داده  شهادت کذب 

خصوص وجود دارد.
وی با بیان اینکه در شرایط فعلی به جای متارکه از 

همسرم باید به فکر زندان رفتن باشم، گفت: مردم 
باید مراقب شاهدان دروغین باشند چون شهادت 
دروغ یک نفر ممکن است مسیر زندگی فردی را 

عوض کند.
مجید هادی زاده، وکیل پایه یک دادگستری اظهار کرد: 
شهادت یکی از مهم ترین دلایلی است که می توان با آن 
یک دعوی را اثبات کرد اما قانون برای شهادت دروغ 

احکامی را در نظر گرفته است.
وی با بیان اینکه تعداد زیادی از دعاوی مطرح شده در 
مراجع دادگستری به وسیله شهادت به اثبات می رسند، 

گفت: گاهی اوقات شهادت به عنوان یکی از ادله اثبات 
قرار  اشخاص  برخی  نیرنگ  و  فریب  دستمایه  دعوی 
می گیرد و این اشخاص با دریافت مبالغی اندک حاضر 
به ادای شهادت دروغ می شوند، به همین دلیل است که 

قانون گذار شهادت دروغ را جرم انگاری کرده است.
این وکیل پایه یک دادگستری اضافه کرد: طبق ماده ۶۵۰ 
هرکس در دادگاه نزد مقامات رسمی شهادت دروغ بدهد 
به سه ماه و یک روز تا دو سال حبس و یا به یک میلیون 
و پانصد هزار تا دوازده میلیون ریال جزای نقدی محکوم 

خواهد شد.

»رئیس کل دادگستری استان«:

شهادت دروغ تا ۲ سال حبس دارد 

نایب رئیس شورای اسلامی شهر کرج با 
بیان اینکه نهادینه کردن فرهنگ ایمنی 
دغدغه اصلی شورای شهر است گفت: 
درخصوص بحث فرهنگ ایمنی و نهادینه 
کردن آن دغدغه های زیادی داریم و در 
این زمینه مشارکت مردمی می تواند کار 

را تسریع کند.
به گزارش »ایران کوچک«، مریم قهرمانی 
صارم ضمن تقدیر و تشکر از خدمات 
شبانه روزی کلیه آتش نشانان خدوم 

و زحمتکش کشور بویژه آتش نشانان 
کلانشهر کرج، روز آتش نشانی و ایمنی 
و  تبریک  عزیزان  این  به  صمیمانه  را 
تهنیت گفته و آرزوی توفیق و سلامتی را 
برای کلیه آتش نشانان فداکار از خداوند 

متعال خواستار شد.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر کرج 
امتداد  در  آتش نشان  روز  کرد:  اذعان 
هفته دفاع مقدس تجلی فداکاری، ایثار، 
عشق و جانفشانی در جنگ با بحران های 

مختلف و حوادث طبیعی از جمله آتش 
وجود  سیل،  زلزله،  آوار،  ریزش  سوزی، 
خزندگان خطرناک در مناطق مسکونی 

است.
قهرمانی، آرامش شهروندان زمان وقوع 
آتش  ایثار  و  آمادگی  مدیون  را  حادثه 
این  خدمات  گفت:  و  دانست  نشانان 
نجات  و  آرامش  آسایش،  مایه  عزیزان 
مردم است که باید خدمات آنان همواره 
مورد توجه و تقدیر قرار بگیرد. در مورد 

جان مردم و امنیت شان با هیچ کس 
تعارفی نخواهیم داشت.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر کرج در 
ادامه رسیدگی به معیشت آتش نشانان 
را از دغدغه های آتش نشانی برشمرد و 
تصریح کرد: باید کاری کنیم که نیروهای 
نداشته  معیشت  دغدغه  نشانی  آتش 
باشند و از لحاظ مالی تا جایی که امکان 
دارد رفاه ان ها تامین گردد چرا که شغل 

سخت و پر استرسی دارند.

نقل قول

جان و امنیت مردم، خطِ قرمز شوراست

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و ورزشی شورای 
اسلامی کلانشهر کرج گفت: لایحه تعیین تکلیف این 
سینما توسط شهرداری کرج در دست بررسی و اقدام 

قرار گرفته است.
به گزارش »ایران کوچک«، علیرضا سعیدی با اشاره به 
موضوع تهاتر و جابه جایی سینما هجرت کرج اظهار 
کرد: موضوع جابه جایی سینما هجرت کرج مربوط به 
۱۲ سال پیش است اما این درخواست در کمیسیون 

فرهنگی شورای ششم مورد بررسی و تصویب شد.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی و ورزشی شورای 
که  شد  براین  قرار  کرد:  تصریح  کرج  شهر  اسلامی 
قطعه زمینی مربوط به تئاتر شهر در حاشیه بوستان 

سینما هجرت  ساختمان  ازای  در  کرج  تاجیکستان 
حوزه  اما  شود  واگذار  البرز  استان  هنری  حوزه  به 
تحویل  درخواست  تئاتر شهر  زمین  بر  افزون  هنری 
یک قطعه زمین مازاد مربوط به پارکینگ عمومی در 
حاشیه زمین تئاتر شهررا داشت که به تائید شورای 

شهر نرسید.
سعیدی گفت: از آنجا که سینما هجرت یک فضای 
ملک  یک  با  آن  تهاتر  اساس  براین  است  فرهنگی 
اما درخواست حوزه  فرهنگی مورد قبول شورا است 

هنری استان فراتر از ملک فرهنگی است.
سینما  تهاتر  لایحه  پیش  روز  چند  داد:  ادامه  وی 
هجرت و زمین تئاتر شهر کرج توسط شهرداری به 

شورای شهرکرج ارسال شد که به دلیل شفاف نبودن 
ارجاع  به شهرداری  اصلاح  برای  دوباره  لایحه،  ابعاد 

شد.
رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای 
اسلامی شهر کرج افزود: مقرر شد شهرداری کرج در 
مدت زمان یک ماه نسبت به رفع ابهامات تهاتر زمین 
تئاتر شهر و سینما هجرت اقدام لازم را انجام دهد و 

لایحه را به شورای شهر ارسال کند.
سعیدی تاکید کرد: در مجموع مدیریت شهری کرج 
آماده تعیین تکلیف سینما هجرت در کمترین زمان 
پرونده  نزدیک  آینده  در  امیدواریم  و  است  ممکن 

ملکی این سینما مختومه شود.

سینما هجرت در آستانۀ تعیین  تکلیف
فرهنگ

گزارش شورا

در جلسۀ یکصد و سی و چهارم شورا چه 
گذشت؟

کرج، نخستین شهر بهره بردار 
اتوبوس  های برقی خواهد شد

سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج گفت: کلانشهر کرج 
بصورت پایلوت برای راه اندازی اتوبوس های برقی تندرو 

از سوی وزارت کشور انتخاب شد.

به گزارش »ایران کوچک«، عمار ایزدیار در پایان یکصد 
و سی و چهارمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر 
کرج در جمع خبرنگاران ضمن گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس و تبریک آغاز امامت حضرت ولیعصر )عج( از 
اختصاص بخشی از فضای فرهنگسرای امام رضا ع به 
مدت ۵ سال حق انتفاع به یکی از هیات در ازای عودت 
زمین اختصاصی به مساحت ۴۰۰ متر خبر داد تا برنامه 

های فرهنگی و اجتماعی در آن منطقه ادامه پیدا کند.

کرج  شهر  شورای  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
کرج  شهرداری  به  شهر  شورای  مجوز  از  همچنین 
با  انطباق  برداری جهت  نقشه  قرارداد  عقد  درخصوص 
پوسته طرح تفصیلی خبر داد و گفت: مقرر شد این 
موضوع طبق ماده ۲۴ آیین نامه خرید خدمات مشاور 

صورت گیرد.

وی افزود: اجازه پرداخت کمک هزینه تحصیلی به فرزندان 
محصل کارمند شهرداری به مبلغ یک میلیون تومان از 

دیگر مصوبات این جلسه بود.

ایزدیار با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق که در صحن 
شورا قرائت شد بیان کرد: شورا به شهرداری اجازه داد دو 
دستگاه خودرو برقی جهت جابجایی همشهریان در پارک 
شهید چمران در زمان جشنواره ها و رویدادها خریداری 

کند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج از انتخاب تعدادی از 
اعضای شورا جهت حضور در کمیته حسابرسی شهرداری 
کرج خبر داد و اظهار داشت: آقایان ایزدیار و حاج قاسمی به 
عنوان نمایندگان شورا در کمیته حسابرسی انتخاب شدند. 
این کمیته که اخیراً طی آئین نامه سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشور به جهت نظام بخشی به حسابرسی 
شهرداری ها ابلاغ کرده است باید در شهرداری ها تشکیل 
شود. اعضای حقیقی این کمیته که باید از حسابداران 

واجد صلاحیت باشند به جلسات آتی موکول شد.

ایزدیار اذعان کرد: همچنین اعضای حقیقی هیات امنای 
مرکز پژوهش ها برای سال سوم انتخاب شدند و مقرر شد 
در سال سوم جناب آقای دکتر رضا جمالپور، جناب آقای 
دکتر ذوقی و سرکار خانم دکتر رجبی پور با مرکز پژوهش 

ها و مطالعات راهبردی شورا همکاری داشته باشند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج در بخش دیگری از 
سخنانش افزود: امروز اعضای کمیته نامگذاری شورای 
شهر کرج مشخص شدند. در این کمیته آقایان سعیدی، 
رحیمی، چپردار، قاسمپور، ایزدیار و خانم ها منعمی و 
قهرمانی بعنوان یکی از کمیته های فرعی ذیل کمیسیون 
فرهنگی حضور خواهند داشت. فعالیت کمیته نامگذاری 
با بهره گیری از سامانه ای که اخیرا در سازمان فاوا طراحی 
شده است از ابتدای مهرماه آغاز خواهد شد. با توجه به 
اینکه کلانشهر کرج یکی از نامزدهای شهر پایتخت کتاب 
در کشور است در روزهای آتی چند نامگذاری با این عنوان 

هم در سطح معابر و بوستان ها خواهیم داشت.

شماره  5 - مهرماه 1402

رئیس هیات ورزش های همگانی استان خبر داد:

 » البرز « در میان استان های
 کم تحرک کشور

امام جمعه کرج تاکید کرد:

 اقدام بازدارنده جمهوری اسلامی ایران
علیه رژیم صهیونیستی

 عمار ایزدیار مطرح کرد؛

 رفاه و آسایش مردم  رفاه و آسایش مردم 
خط قرمز شورای شهرخط قرمز شورای شهر
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فدراسیون فوتبال اسپانیا با دلافوئنته برای تمدید قرارداد تا سال ۲۰۲۸ به توافق رسید. لوئیس دلافوئنته از سال ۲۰۲۲ هدایت تیم 
ملی فوتبال اسپانیا را بر عهده دارد. به نقل از اسپورت، فدراسیون فوتبال اسپانیا از عملکرد این سرمربی با تجربه راضی است و برای 
تمدید قرارداد این سرمربی تا سال ۲۰۲۸ به توافق رسیده و به زودی این خبر رسما اعلام خواهد شد. به این ترتیب دلافوئنته نه 
تنها در جام جهانی ۲۰۰۶ هدایت تیم ملی فوتبال اسپانیا را بر عهده خواهد داشت بلکه در جام ملت های بعدی هم می تواند از 
عنوان قهرمانی تیمش دفاع کند. تیم ملی فوتبال اسپانیا در جام جهانی ۲۰۲۲ نتوانست با هدایت لوئیس انریکه عملکرد خوبی 

داشته باشد و تنها شکست غیر منتظره برابر مراکش باعث شد از صعود به نیمه نهایی بازماند.

دلافوئنته تا ۲۰۲۸ در نیمکت لاروخا

ورزشی

یوهان کرایف گفته است: »من می توانم مثل دی استفانو 
بشوم، می توانم شبیه مارادونا بازی کنم، می توانم جای 
نمی توانم  اما هرگز  باشم  دیگری  بزرگ  فوتبالیست  هر 
مثل  اینکه  و  است  ماورایی  او  باشم.  دیگر  پله  یک 
فوتبال،  دنیای  در  برنمی آید«.  من  عهده  از  باشم  او 
به  که  کرد  خواهند  آینده  در  و  کرده  ظهور  انسان هایی 
تمام معنا منحصربه  فرد و تکرارناشدنی هستند. در این 
راستا می توان به اسطوره هایی چون ناصر حجازی، علی 
پروین به عنوان بازیکنان بی بدیل ایران و مربیانی چون 
حشمت مهاجرانی، پرویز دهداری، کارلوس کی  روش و 
برانکو ایوانکویچ در عرصه مربیگری اشاره کرد که تاثیرات 
و  گذاشته  باشگاهی  و  ملی  فوتبال  در  را  خود  شگرف 
نیز می توان  فوتبال  در عرصه مدیریت  ماندگار شده اند. 
آنان  کارنامه  در  که  کرد  اشاره  تکراری  بدون  مردان  به 
ایران  فوتبال  پیشرفت  نهایت  در  و  صداقت  شفافیت، 
ملاحظه می گردد. با این مقدمه نگاهی به دو رویداد مهم 

فوتبال ایران  خواهیم انداخت:

سپاهان و چند مصدوم
دیدار سوپر جام ایران روز جمعه بیست و هشتم دی ماه 
تیم  دو  اصفهان،  سپاهان  و  تهران  پرسپولیس  بین 
قدرتمند و مدعی فوتبال ایران برگزار خواهد شد. دیداری 
انتقامی که از چند دیدگاه مورد توجه قرار گرفته است. 
با این حال اگر خواسته باشیم به شرایط و اوضاع  واحوال 
طلایی پوشان نظری بیندازیم باید گفت؛ سپاهان قبل از 
رسیدن به این دیدار از بحرانی گذر کرده است که آنان 
دلخوش  دوم  رتبه  به  برتر  لیگ  در  و  حذف  آسیا  از  را 
کرده است. از اردوگاه این تیم خبر رسیده است؛ شاگردان 
برپا  کیش  جزیره  در  را  خود  نیم فصل  اردوی  کارترون 
کرده و تمرینات این تیم در این جزیره برگزار می شود. 
طلایی پوشان یکشنبه گذشته در یک بازی تدارکاتی به 
مصاف ذوب آهن رفتند و به تساوی دو بر دو رسیدند. 
دیداری که به مصدومیت دو ستاره فصل جاری سپاهان 
منجر گردیده و موجی از نگرانی را نزد هواداران این تیم 
امین  محمد  و  محبی  محمدمهدی  است.  آورده  بوجود 
حزباوی، بازیکنانی هستند که دچار مصدومیت شده  و به 
احتمال فراوان نمی توانند در بازی روز جمعه در ترکیب 
باید   که  معناست  بدان  این  بگیرند.  قرار  سپاهان  تیم 
خط دفاع سپاهان را شکننده تر و خط هافبک آنان را  با 
تغییرات ناخواسته ای تصور نمود. بدشانسی های طلایی 
پوشان به  عدم حضور دو بازیکن تاثیرگذار خود برنگشته 
و سیاوش یزدانی، کاوه رضایی و جواد آقایی پور نیز دیگر 
بازیکنان مصدوم سپاهان هستند که در بازی روز جمعه 
نمی توانند به میدان بروند. این درحالی است که کارترون 
جایگزین  دفاع  خط  در  را  یزدانی  سیاوش  بود  امیدوار 
حزباوی کرده و آقایی پور و رضایی نیز می توانستند جای 

خالی محبی را در فاز حمله این تیم پُر کند.

آقا کریم بدنبال اولین جام
مسلما کریم باقری سرمربی حال حاضر پرسپولیس بدنبال 
کسب اولین جام خود در مقام سرمربی است. او در این 
خصوص انگیزه های بسیاری داشته و البته ابزار رسیدن 
به این مهم را نیز دارد. قرمزپوشان بعد از دو برد حیاتی 
در انتهای نیم فصل با اندیشه های باقری آشنا شده و از 
همه مهم  تر، دو مهاجم این تیم به شرایط مطلوب خود 

رسیده اند. »علی علیپور« در یک ماه اخیر نزدیک به هشت 
گل درون دروازه حریفان رسمی و تدارکاتی قرار داده و 
پیدا  را  حریفان  دروازه   به  رسیدن  راه  آل کثیر«  »عیسی 
نموده و این بدان معناست که خط حمله پرسپولیس در 
بهترین وضعیت و حالت خود قرار دارد و یقینا برای دیدار 
سوپر جام برنامه های ویژه ای در این خصوص پیش بینی 
وضعیت  خصوص  در  اهمیت  حائز  نکته  است.  شده 
امیری،  وحید  اینکه  سوپرجام  آغاز  از  قبل  پرسپولیس 
زیرنظر مربی بدنساز تیم، با توپ اختصاصی تمرین کرده 
و به زودی به تمرینات گروهی اضافه خواهد شد. سایر 
بازیکنان هم بدون مشکل در اختیار کادرفنی هستند و 
دستورات تاکتیکی مربیان را در طول فوتبال درون تیمی 
مرور می کنند. درخصوص آمادگی این تیم همین بس 
که قرمزپوشان در دیدار تدارکاتی خود مقابل چادرملو که 
امید عالیشاه کاپیتان تاثیرگذار خود را در ترکیب داشتند، 
با شش گل این تیم را بدرقه کردند. شاید بتوان تنها نکته 
نگران کننده در مورد پرسپولیس در مصاف روز جمعه را 
شکست این تیم در لیگ برتر مقابل سپاهان تلقی کرد 
که شاید به بازی احساسی بازیکنان باقری منتهی شده 
و با دریافت گل زودهنگام، شیرازه آنان را از هم بریزد. 
هواداران این تیم به یاد دارند که پرسپولیس مقابل خیبر 
خرم  آباد در هفته چهاردهم تبدیل به تیمی مدافع شده 
بود و شاگردان باقری بسیار خوش شانس بودند که با 

امتیاز کامل از خرم آباد برگشتند.

ماجرای نیمروز
هیأت فوتبال استان خراسان رضوی بعد از سقوط نماینده 
این استان از لیگ برتر فوتبال ایران، با شرایط متفاوتی 
این  فوتبال  پیشکسوتان  از  بسیاری  است.  بوده  روبه  رو 
استان شرایط فوتبال خراسان رضوی را نامناسب توصیف 
کرده و انتقادات ریز و درشتی نیز از طرف آنان و بعضی 
از اصحاب رسانه به مجموعه مدیریتی هیات استان وارد 
شده و حتی گاهی دامنه آن به هیات های شهرستان ها 
نیز کشیده شده است. با این حال هیات احسان اصولی 
در شش سال فعالیت خود یک خصیصه بارز را در خود 
نهادینه کرده بود؛ ثبات و پشتیبانی از مجموعه اعضاء 
و روسای هیات های شهرستان ها تبدیل به نقطه قوت 
روسایی شده بود که باید در شرایط اقتصادی سخت، دو 
مقوله فوتبال و فوتسال را اداره کرده و انتظارات باشگاه ها 
و تیم های زیر مجموعه خود را برآورده نمایند. جریانی 
که از رفت و آمد های بی دلیل جلوگیری کرده و اعتماد 

به نفس تمام زیرمجموعه های موجود را افزایش داده و 
از تاثیرات منفی اختلافات در سطح قابل قبولی کاسته 
بود. با این حال با انصراف اصولی از حضور در انتخابات 
هیات استان و با رای مجمع، سیدخلیل موسوی سکان 
هدایت مجموعه فوتبال خراسان رضوی را بدست گرفت. 
موسوی ابتدا با اعضای هیات های شهرستان ها دیدار کرد 
و نقطه نظرات آنان را شنید و بعد به دیدار مدیر کل اداره 
ورزش استان رفته و سعی کرد به اختلافات گذشته پایان 
بدهد. موسوی که در ابتدا محسن حیدری را در سمت 
دبیر هیات استان ابقاء کرده بود، به این نتیجه رسید که 
باید دست به تغییراتی در مجموعه مدیریتی خود بزند و 
نتیجه این تصمیم گیری که به گفته خود او مبتنی بر 
خرد جمعی بود، منجر به قطع همکاری با حیدری شد. 
موضوعی که موجی از نگرانی ها و حتی بلاتکلیفی را در 
بین روسای هیات ها بوجود آورده است. از طرفی حیدری 
مدعی است؛ در شش سال اخیر بلحاظ مدیریتی ثبات 
ایجاد کرده و شرایط  فوتبال خراسان رضوی  در  ویژه ای 
بلوغ  به  مجموعه  این  که  است  خورده  رقم  گونه ای  به 
رسیده و لازم بود از آن شرایط در چهار سال آینده به نفع 
فوتبال و فوتسال بهره برداری کرد. به همین خاطر دبیر 
سابق هیات فوتبال خراسان رضوی این تغییر را برنتافته 
و آن را خارج از قواعد و اصول حرفه ای اعلام نمود. در 
این بین احسان اصولی به طور رسمی و مهدی تاج به 
صورت غیررسمی نیز از محسن حیدری حمایت کردند. 
اما آنچه در مورد شرایط رخ داده در هیات فوتبال استان 
خراسان رضوی مهم است اینکه احتمال خروج تعدادی از 
مسئولان کمیته های هیات فوتبال از مجموعه این هیات 
جایگزین هایی  سرعت  به  باید  موسوی  و  داشته  وجود 
باتجربه و خوش فکر برای آنان انتخاب نماید. قدر مسلم 
این است که منتقدان هیاتِ قبل نیز در راستای نظرات 
خود، از موسوی انتظاراتی را نیز دارند. از طرفی چند هیات 
شهرستانی که با ادارات ورزش خود دچار چالش  شده اند 
نیز باید تعیین تکلیف شده تا از بلاتکلیفی موجود بیرون 
بیایند و به  شرایط دو سال گذشته خود پایان بدهند. در 
نیروهای  اهمیت، حفظ  و حائز  بین موضوع مهم  این 
کارآمد است که اگر موسوی از آن غافل شود در دور باطلی 
به نام آزمون و خطا گرفتار شده و مسلما دوران مدیریتی 
خود را با بحران مواجه خواهد کرد. »هنوز هم علت اصلی 
از سمت دبیری هیات استان  برکناری محسن حیدری 
خراسان رضوی برای بسیاری از دوستداران فوتبال  این 

استان پوشیده است«.

 

ذره  بین

قصۀ عجیب نقل وانتقالات فوتبال ایران؛ 

نگذار رقیب خرید کند!

می دهد  نشان  ایران  فوتبال  نقل وانتقالات  بازار  بررسی 
تیم های ثروتمند به غیر از تقویت فنی خود به دنبال این 

هستند که رقبا در خرید بازیکن به مشکل بخورند.
داغ  بازار  شاهد  ایران،  فوتبال  فصل  نیم  به  رسیدن  با 
دمیدن  فعالیت  با  که  بازاری  هستیم؛  نقل وانتقالات 
واسطه ها به آن، هر روز داغ تر شده و این امر هم حاصلی 
جز بالا رفتن قیمت بازیکنان ندارد. در این بین باشگاه ها 
اعلام  سنگینی  قیمت های  رضایت نامه  صدور  برای 
می کنند تا به این روش درآمد خوبی هم برای خود کسب 
کنند. البته این کار درخواست پول رضایت نامه از سوی 
موردی  میان  این  در  ولی  ندارد  ایرادی  هیچ  باشگاه ها 

وجود دارد که از نظرها پنهان مانده است.
بررسی بازار نقل وانتقالات فوتبال ایران نشان می دهد که 
روزهای اخیر بازیکنانی چون رضا غندی پور مهاجم جوان 
بیفوما  و  خرم آباد  خیبر  بازیکن  احمدی  مهران  ملوان، 
و  داشتند  قرار  اخبار  در صدر  استقلال خوزستان  وینگر 
باشگاه های متمول تر لیگ برتر به صورت مشترک تمایل 
زیادی برای به خدمت گرفتن آن ها داشته اند. در این بین 
باشگاه های این دست بازیکنان هم از فرصت به دست 
آمده نهایت استفاده را برده اند و تگ قیمتی بالایی برای 

صدور رضایت نامه گذاشته اند.
در دنیای فوتبال، تعیین قیمت های سنگین برای بازیکان 
امری حرفه ای  قرارداد آن ها،  باشگاه های طرف  از سوی 
از  دارند  باشگاه ها قصد  این  است چون  توجیه  قابل  و 
بازیکن،  ترانسفر  یعنی  درآمدزایی  مهم  راه های  از  یکی 
درآمد کسب کنند اما هدف باشگاه هایی که پشنهادهای 
ارائه  را  بازیکنان  این  گرفتن  خدمت  به  برای  سنگین 

می دهند، جالب است.
باشگاه  یک  برای  ستاره  یک  جذب  اول  نگاه  در  شاید 
ایران باب شده  اما در فوتبال  توجیه فنی داشته باشد 
اگر بازیکنی که نامش بر سر زبان ها افتاده را جذب نکنی 
)حتی اگر از نظر فنی به آن بازیکن نیاز نداشته باشی(، 
بازیکن مذکور ممکن است راهی باشگاه رقیب شود و 
آن ها تقویت شوند. در واقع بخشی از فعالیت های نقل 
و انتقالاتی باشگاه ها صرف به هم زدن بازار می شود تا 
به این طریق مسیر انتقال یک بازیکن به تیم رقیب را 

ناهموار کنند.
زبان  از  شاید  ایران  فوتبال  در  اشاره  مورد  موضوع 
مدیران باشگاه ها به صراحت بیان نشود اما بررسی بازار 
نقل وانتقالات فوتبال ایران این امر را اثبات می کند که 
رقبا علاوه بر تقویت فنی خود به دنبال این هستند که 
تیم رقیب هم تقویت نشود؛ موضوعی که با کمی توجه 
به اخبار نقل و انتقالاتی روزهای اخیر متوجه آن خواهید 
شد. البته در این بین نباید نقش واسطه ها هم نادیده 
گرفت که برای سود بیشتر از این فضای عجیب بازار نقل 

و انتقالات سواستفاده می کنند.

»دنیای هوادار« از دو رویداد مهم فوتبال در روزهای گذشــته می  گوید؛

از سوپرکلاسیکوی ایران تا ماجرای هیأت فوتبال خراسان رضوی

خارج از گود

حسن صانعی  پور

مهدی روزخوش
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